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Benvingut President! 

Paraules de I' Alcalde de la Vila 
M.H. Sr. ]ordi Pujol, President de la Generali-

tat de Catalunya. 

H. Sr. Conseller d'Agricultura. 

Excm. Sr. Vice-President de 1.a Diputació. 

H. Sr. Delegat Territorial de Governació. 

Autoritats presents. Companys de Consistori. 
Estimats amics tots: 

Ulldecona, porta de Catalunya, esta avui do
blement joiosa de rebre 1.a visita del President de 
1.a Generalitat de Catalunya. 

En primer lloc, esteni contents de que la ma
xima autoritat catal.ana ens visite, pel que repre
senta d'apropament de 1.a nostra realitat, perque 
possibilita el necessari i positiu intercanvi entre 
Administracions. 

Pero a la vegada estem contents, perque 1.a vi
sita d'avui és per inaugurar una obra molt impor
tant per un dels Barris d'Ulldecona: ELS VA
LENTINS. Un grup de famílies pageses s'han 
unit per tirar endavant una obra que millorara el 
seu treball, que beneficiara 1.a seua vida. I tots 
hem procurat ajudar a fer-ho realitat. El Servei 
d'Extensió Agraria, impulsor principal. I en 
majar o menor grau, també hem ajudat: Funda
ció Catal.ana, Diputació de Tarragona, Banco de 
Crédito Agrícola (a través de la Caixa d'Estalvis 
Provincial}, Generalitat de Catalunya, i encara 
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que més modestament l 'Ajuntament d'Ulldeco
na. 

I també estem molt contents perque en la vos
tra anterior visita (el 27 de juny de 1981) us vam 
demanar solament una cosa: que el Col.legi Mu
nicipal de BUP i COU passés a ser Institut de 
Batxillerat de la Generalitat. I després dels con
tactes mantinguts amb 1.a Directora General de 
Batxillerat, Sra. Carme-Laura Gil, sembl.a que 
aixó sera realitat el curs vinent. Gracies, Presi
dent! 

No podem dir, en canvi, el mateix, en la qües
tió sanitaria. L 'Ajuntament d'Ulldecona té un 
Projecte de Centre de Salut municipal, redactat 
ja, i finan<;at al 70 ° /o per la Diputació. El pro
blema ha sorgit al valer parlar amb la Generalitat 
per 1.a financiació restant, l'equipament i el man
teniment posterior, ja que ni ens ha rebut el 
Conseller, ni el President de l'lnstitut Catalti de 
1.a Salut, ni el Vice-President. Esperem que la 
vostra intervenció, que us demanem, resulte de
cisiva per tal que aquestes converses s'inicien tot 
seguit i puguin donar fruit ben aviat. 

La vostra visita és apretada de temps, i no en 
volem gastar més. 

Senyor President, Autoritats. Benvinguts a 
Ulldecona, la porta de Catalunya! 

... 
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Paraules del President de S.A. T. 
Pou de Valentins-Comunitat de Regs 

Bon dia a tothom: 

Comen~aré sal udant com és 
norma de cortesia i en nom de 
SAT Pou Valentins, i en el meu 
propi saludo i dono la benvin
guda 'de manera molt especial 
¡ entranyable al Molt Honora
ble President de la Generalitat 
de Catalunya En Jordi Pujol i 
Soley, saludo també al Sr . 
Conseller d' Agricultura al 
Delegat Territorial, al Sr. Vice
President de la Diputació de 
Tarragona, al President de la 
Fundació Agrícola Catalana, 
Sr. Alcalde d'Ulldecona 
demés personal itats. 

És per a SA T i per al Barri 
de Valentins un gran honor 
comptar avui amb la presencia 
de tan il.lustres personalitats, 
que ens honren amb la seva vi~ 
sita, ja que donen esplendor 1 
brillantor a l 'acte d' inaugura
ció, al temps gravaran una pla
na en la história del nostre po
ble . 
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Estem molt contents de 
que el treball i l 'esfor~ que ~~ 
significat la construcc10 
d'aquesta obra, es vegin pre
miats per la presencia del Pre
sident de la Generalitat que 
expressament s'ha despla
~at a aquesta comarca e~cen
trica de Catalunya per a inau
gurar personalment aquestes 
instal.lacions. 1 estem contents 
també per haver creat riquesa 
per a Catalunya i haver mani
festat una vegada més el ca
racterístic esperit de lluita deis 
catalans. 

Vull agrair de manera molt 
sincera a totes les lnstitucions 
que ens han brindat el seu ajut 
tecnic i económic, i que ens han 
guiat i assessorat amb el 
disseny i realització d'aques
tes instal.lacions com són la 
Generalitat de Catalunya, Fun
dació Agrícola Catalana, Di
putació de Tarragona, Servei 
d'Extensió Agraria, Conselleria 
d' Agricultura, Delegació d ' ln
dústria, Ajuntament d ' Ullde
cona, etc. etc. Cal també re-

cordar amb el carinyo i agra·i
ment que es mereixen totes 
aquelles persones que des deis 
seus carrecs han treballat i 
s'han interessat per la culmina
ció de l'obra que avui inaugu
rem, i que és un espill del que 
es pot fer quan les forces es 
conjunten aconseguint una ma
teixa meta. 

Faré ara un rapid repas 
cronológic de com va néixer i 
com ha evolucionat S.A.T. Pou 
de Valentins, es parteix d'uns 
estudis geofísics fets pel geóleg 
i amic Sr . Ninerola, comes ven
cien les possibilitats de capta
ció d'aigües subterranies a la 
zona. lncitats i capitanejats per 
l ' incansable Cap del Servei 
d' Extensió Agraria d'Ulldecona ' 
Sr. Víctor Cabús i Llop, al que 
se'I pot qualificar d'autentic ini
ciador de l'obra, va cobrar cada 
vegada més for~a la idea de fer 
un pou. Després d'agrupar-nos 
de manera seria decidim la 
perforació. Al cap de tres mesos 
i als 405 metres de prof un
ditat es va parar la perforació, 
que després d'un aforament, 
l'assidificació, un segon afo-

rament, ens donava un caudal 
d' aigua suficient per a regar 
amb els sistemes moderns de 
reg localitzat unes 250 Has. 
A partir d'aquí comen~a la 
part de l'obra que requeriría 
més estor~ i col. laboració per 
part deis socis de SA T, es trac
tava de fer un embassament de 
12.000 m1 de capacitat i una 
xarxa de distribució de més de 
10 quilómetres. Aquesta xarxa 
va ser saviament estudiada i 
dissenyada pel gran tecnic de 
regs, l'enginyer Sr. Pedro 
Ferré Talón, va col. laborar amb 
ell el Sr. Guillem, tecnic tam
bé d' una casa instal.ladora de 
gran prestigi, que després es 
faria carrec del muntatge de 
l 'obra i en mig any aproxima
dament donaría per acaba
da, si bé, mancaven petites co
ses que inclús s' estan acabant 
ara. Després del camí recor
regut al que hi va sortir algun 
obstacle, superats de manera 
satisfactoria, esperem comen
~ar ja a recollir el fruit, ja que 
l'aigua donara més seguretat a 
les nostes collites al temps que 
augmentarem notablement les 

produccions, i en definitiva te
nim la il.lusió que millorarem 
d 'alguna manera la nostra qua
litat de vida. 

Abans veiem lo que es pot 
fer quan es conjunten forces, 
dones bé, i ja per a finalitzar 
m ' atreveixo a demanar als 
senyors de I' Administració 
aquí presents, que contemplen 

. les ajudes al camp comuna cosa 
prioritaria dins deis seus pro
grames, perqué els pagesos no 
demanem per gust, sinó que 
ho fem per necessitat, cal tenir 
en compte, que !'agricultura 
grades a les característiques 
geografiques i climatológiques 
que permeten el cultiu d' una 
amplia gamma general amb 
una relativa facilitat per a fer
los arribar als mercats ja siguen 
nacionals o estrangers, pot 
constituir en un futur próxim 
una font d'ingressos molt 
important, per tant si I' Admi
nistració ens ajuda nosaltres 
en el nostre treball lluitarem 
enérgicament per a fer una Ca
talunya més gran. 

German Millan 
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Unes paraules amb Marta Pujol 

/ 

/ 

) 

- La nota de color de la visita del nostre President, 
fa cara simpotica i femenina de la c/ossica dona catala
na, fa be/lesa juvenil entre tanta cara de senyor de ne
gocis o poi/tic, tot aixo i més ho va suposar la presen
cia discreta, acompanyant al seu pare, de la Marta Pu
jo! i Ferrussola. Com deduireu desseguida filfa de 
/'Honorable. · 

/ una visita i una presencia aix/ no pod/em desa
profitar-la. Per aixo vorem anar a parlar també amb 
ella ... 

- Marta, que t'ha sembfat /'acte d'avui i el pob/e 
deis Valentins? 

• Cree que ha estat un acte molt simpatic i molt 
maco. Tal com ha dit el President, aixo suposa el re
sultat de tot un esfor~ d 'una gent que estima el país i 
que intenta fer el millor per aquest país. Aixo passa 
pel millorament de la seva situació actual en aquestes 
terres i es reflectira en el futur en la generalitat del 
país. 
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Per joan Manuel Muñoz 

- Aixo de ser filfa del President de la Generalitat 
de Cata/unya ha canviat molt la teva vida? 

• Home, la meva vida habitual no, pero en certs 
aspectes sí que ha canviat, perque jo ara no sóc la 
Marta Pujol sinó la filla del President de la Generali
tat. 1 aixo no m'agrada gaire. No m'agrada pero ho as
sumeixo. Assumeixo el que significa, tot i que mai in
tento ser la filla del President. Intento ser jo mateixa. 
Anant amb etiquetes d 'aquestes no aconsegueix res. 
Has de ser tu i prou. 

- Com a jove i jove catalana, Marta, com veus el 
futur del jovent del nostre pa/s? 

• Jo cree que avui és molt esperan~ador. Jo cree 
que en aquests moments la gent té més consciencia, 
per exemple, del fet nacional i de la necessitat de llui
tar pel país. 

- No cal dir que és jove i catalana. Se li veu en la 
seva convicció, en el seu seny i ... en el seu rastre. 

Grocies, Marta, per acompanyar-nos una estona. 

Edita: Ajuntament d'Ulldecona 
D.L.: T . 162-1980 

REDACCIÓI 
ADMINISTRACIÓ: 

Carrer Major, 49 
Ulldecona (Montsia) 

CONSELL DE REDACCIÓ: 
Jaume Antich Balada (Director) 
Felipe Delgado Zubiri (Confecció) 
Angel Millan Sans 
Agustí Labérnia Fabregat 
Joan Vidal Mariné 
Josep Lluís Millan Masdeu 
Francesc Montserrat 
Vicent Roig 
Manolita Nadal Carceller 
Joan Manuel Muñoz 
Dolors Sanjuan Auba 
José Mª Pasalamar Abella 
Rosa Mª Poy Roda 

COL·LABOREN 
Extensió Agraria 
Cooperativa Agrícola 
Comunitat de Regants 
Cambra Agraria 
Orfeó Ulldeconenc 
Centre Cultural Recreatiu 
La Passió 
Banda Local de Música 
Associació Pares Col·legi B.U.P. 
Associació Pares Col·legi E.G.B. 
Biblioteca Popular de la Diputació 
Club Sant Lluc 
Associació de Jubilats 
Germandat «Verge del Loreto» 
Societat de Cac,:adors 
Penya Ciclista Montsia 
Club de Futbol Ulldecona 
Moto-Club Ulldecona 
Club Joventut 
Club Escacs 
Centre Excursionista 
Club Billar Ulldecona 
Ómnium Cultural 
Agrupació Veteranos 
Penya Barcelonista 
Futbol Sala 

FOTOS: 
Estudis J. Ferré 
Foto-Cine Millan 
Josep Mª Querol 

Tallers: Jordi Dassoy - lmpressor 
Sant Jordi, 18 - Telefon 74 02 18 
Sant Caries de la Rapita 

Parla el Director 
El 9 de Febrer, el President de la Generalitat de Cata

lunya , M. H. Senyor Jordi Pujol, visita la nostra Vila per 
inaugurar als Valentins el Pou de la S.A.T. Obra importan! 
pel que representa de millora i progrés, pero sobretot perla 
unió d'un important grup de pagesos que ha possibilitat 
aquest resultat. 

Pero el Presiden! va visitar també I' Ajuntament d'Ull
decona, saludan! el Consistori i Autoritats, agraint-se-li la 
conversió del Col· legi Municipal de BUP i COU en Institut 
de Batxillerat , i demanant-se-li el seu ajut per solucionar el 
tema del Centre de Salut municipal d'Ulldecona. Cal dir 
que així ho va fer, i el tema sembla ja encarrila!. 

* * * 
Carnaval a Ulldecona. Carnestoltes ... xirigota ... dis

fresses. Assistencia massiva a tots els actes. 1 exit de les 
Entitats que formen la Comissió de Festes. 

* * * 
Apla~ada per motius de salut la visita del President del 

Congrés de Diputats, es confirma la inauguració del Panta 
d'Ulldecona pel Ministre d'Obres Públiques. Obra impor
tantíssima pera la nostra Vila, tant per l'esfor~ que la seva 
construcció ha representat quasibé duran! tot el segle, com 
pel benefici económic que ja ens porta i que anira creixent 
en el futur. 

* * * 
1 novament comencen les representacions de La Passió 

d'Ulldecona. Durant uns mesos el nostre poble, a més de 
l'activitat artística tindra la visita de moltíssims forasters. 
Tots ens devem felicitar. 

* * * 
Tancat ja aquest exemplar, el Ple de l'Ajuntament ha 

aprovat un préstec per poder iniciar dintre d'un temps el 
futur Camp de Futbol. En parlarem. 
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Informació 
de la Corporació 
Municipal 

Les Activitats 
de les Comissions 
Inf ormatives 

--comissió Permanent 28Gener1985------
ORDENACION DE PAGOS 

Se acordó hacer efectivos todos los gastos pendien
tes ocasionados hasta el día de la fecha. 

LICENCIAS URBANISTICAS 
Se acordó conceder licencias urbanísticas a las per

sonas que a continuación se relacionan, en los lugares 
que se indican: 

ADª María Luisa Brusca Campos, en Aragón, 27. 
A D. Esteban Sevilla Ortiz, en Jaime l, 2. 
ADª Estela Ollé Martorell, en Mayor, 51. 
A Salvador Villalba Bellot, en partida "Mangrané" 

polg. 5 pare. 35. 
A D. José Martínez García, en partida Poyes, polg. 

68 pare. 51. 
A D. Joaquín Riba Brillos en Muntaner, 23. 
A Dª Ursula Rausch, en partida "Molí-nou" polg. 

36 pare. 166. 
A Dª Adelaida García Becerril, en camino de la 

Roija s/n. 
A Dª Mª Dolores Nofre Canalda, en Pº Estación, 

43 bajos. 
A Dª Araceli Calbet Montserrat , en Pje. A. Favaró 

Bloque D. 
A D. Francisco Tordera Castell , en Avda. Escuelas 

s/n. 
A D. Pedro Nadal Canalda, en Entenza 42. 
A D. Ramón Sauch Sogues, en camino de la Roija 

s/n. 
A la Cía Telefónica para instalar postes de diversos 

caminos municipales. 
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INFORME APERTURA DE ESTABLECIMIENTOS 
Se informó favorablemente el expediente de Dª 

Amparo Pauls Salvador para trasladar la Peluquería de 
señoras desde calle Muntaner 21 al n° 1 de la misma 
calle. 

CONCESIONES FUNERARIAS 
Se acordó la inscripción de los siguientes nichos: 

A favor de Dª Angela Vizcarro Grau el nicho n° 
59 del Departamento A. Fila 1ª ~el Cementerio del 
Casco, adquirido en virtud de herencia. 

A favor de D. Juan José Balada Pallarés, el nicho 
n° 496 del Departamento A. Fila 3ª del Cementerio 
del Casco, adquirido en virtud de herencia. 

A favor de D. Antonio Balada Pallarés, los nichos 
núms. 494 y 495 del Departamento A. Filas 1 ª y 2ª 
del Cementerio del casco, adquiridos en virtud de he
rencia, y 

A favor de Dª Teresa Adell Adell, el nicho n° 64 
del Departamento B. Fila 1 ª del Cementerio del Cas
co, adquirido en virtud de herencia. 

CUENTA DE CAUDALES 4º TRIMESTRE.
APROBACION 

Se acordó la aprobación de la citada Cuenta. 

CUENTA DE RECAUDACION AÑO 1984.
APROBACION 

Se acordó la aprobación de la referida Cuenta de 
Recaudación del año 1984. 

EXPEDIENTE DE JUBILACION DEL GUARDIA 
MUNICIPAL DON PASCUAL ARNAU RAGA. 

Se acordó la aprobación del expediente de jubila
ción forzosa del Guardia D. Pascual Arnau Raga, y 
que cause baja en la Plantilla Municipal a partir del 
momento en que dicho expediente sea aprobado defi
nitivamente por la Mutualidad Nacional de Previsión 
de la Aministración Local, satisfaciendo el Ayunta
miento. 

PROVISION EN PROPIEDAD DE UNA PLAZA DE 
POLICIA.- RELACION DE INCLUIDOS Y EX
CLUIDOS 

La Comisión Municipal Permanente, acordó por 
unanimidad de sus miembros asistentes, declarar ad
mitidos a la oposición la totalidad de quienes lo han 
solicitado, cu ya relación es 'la siguiente: 

D. Vicente Castell Ferré, D. Pablo Meseguer Subi
rats, D. Angel Elies Vidal, D. Pedro Cana Segura, D. 
Juan García Tanda, D. Víctor Prado Reverter, D. Ri
cardo Fernández Burato, D. José Mª Jovan í Almodo
var, D. José Mª Subirats Sansano, D. Pedro Fernán
dez Martínez, D. José Domingo Sorlí Bel, D. Pedro 
Martínez Llerena, D. Miquel Sansano i Grau , D. Se-

Comissió de Cultura 

cundino Lluch Reverté , D. Antonio J. Gombau Este
ller. 

Que esta relación se publique en el Boletín Oficial 
de la Provincia a efecto de posibles reclamaciones. 

TARIFAS ELECTRICAS PARA MUNICIPIOS 
Se adoptaron diversos acuerdos, todos ellos ten

dentes a conseguir la aplicación de las Tarifas previs
tas en las Ordenes de 14 de octubre de 1983 y 1° de 
agosto de 1984, del Ministerio de Industria y Energía, 
para el alumbrado público, lo que puede representar 
a la larga un considerable ahorro de consumo energé
tico, y por lo tanto una importante baja de la cuota 
que mensualmente viene satisfaciendo el Ayuntamien-

' to. 

También acordó la Comisión Municipal Permanen
te, acogerse a los beneficios de descuento en materia
les que proporciona la Sociedad de Gestión Municipal 
S.A. SOGEMSA, todos ellos de amplio consumo por 
el Ayuntamiento y a su vez contratar por mediación 
de la citada Sociedad con la Empresa Patricio Cabeza 
el suministro de 120 kgs. de pintura acrílica y con la 
Empresa CIBA-GEYCY S.A. el suministro de 100 
kgs. de Ratilán CG. 

L'ORGANITZACIÓ 
EL PATRIARCA 

VISITA LA POBLACIÓ 

Dos membres de l'Organitza
ció El Patri arca, fundació que es 
dedica a la rehabilitació d 'exto
xicómans, visitaren Ulldecona. 
Fernando i Víctor, els dos 
exdrogadictes i residents a la 
granja que El Patriarca té a 4 
quilómetres de Castell-de
cabres, varen reali tzar tres con
ferencies. Dues d 'elles tingue
ren lloc en els centres escolars de 
la població. 

var també a entitats i particulars 
a col· laborar aportant mantes, 
roba, aliments i qualsevol cosa 
que els pugués ser d'utili tat a les 
seves insta!· lacions de Castell
de-cabres. 

dos viatges a El Patriarca amb 
tot de queviures i robes per als 
exdrogadictes que, alla dalt a la 
muntanya, ben lluny de la civili t
zació que els intenta destruir, 
assatgen la seva recuperació 
que, cal dir-ho tam bé, no sera 
mai completa. 

El directo r del centre Josep 
Córdoba, professor d'etica i arts 
plastiques indica rotundament 
que el fenomen de la drogadic
ció és una cosa molt arrelada a la 
nostra societat i es troba en 
molts llocs. Una confe rencia 
com aquesta, segons ens comen
ta va, és un bon pas per enderro
car un mal d'aquestes caracterís
tiques. Els alumnes, per la seva 
banda, també van demostrar un 
gran interes e n la xerrada que 
dura unes dues hores. 

La visita deis membres de E l 
Patriarca a Ulldecona, organit
zada per l'Aj untament, va moti-

El dissabte al matí i el diu
menge a la tarda es va realitzar 
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Comissió de 
Governació 

El passat día 11 de Febrer, 
es va reunir la Comissió de 
Governació per a aprovar les 
retribucions deis funcionaris 
durant /'exercici de 1985, pre-
11c•11t /'acord d 'elevar el 6. 50 % 
e/s sous i complements amb 
re/oció deis apercebuts /'any 
anterior. 

També es van xifrar els 
complcmc•11ts de productivitat 
te11int en compte les tasques de 
cada funcionari. 

La Comissió també va apro
l'Or per unanimitat, /'extinció 
en plantilla de la piafa d'En
carregat de Serveis, i la crea
ció d 'un /loe laboral d'Encarre
gat-electricista-fontaner, que 
posteriorment es confecciona
ran le bases per a la mateixa, 
després de ser aprovades per 
la Corporació Munidpal en 
Ple. 

Comissió 
de Sanitat 

SE HA INICIADO 
EL CENTRO DE 

SANT JOAN DEL PAS 

Han empezado a realizarse 
las obras del centro de salud 
del Barrio de Sant Joan, que se 
realizará conjuntamente con 
una guarderfa infantil. 

Este proyecto, cuenta con 
un presupuesto cercano a los 
cuatro millones de pesetas, es
tando financiado en un 80% pa
ra el centro de salud y un 33% 
para la guardería por la Di
putación. El resto corre a car
go del Ayuntamiento. 

Una vez en funcionamiento, 
este nuevo equipamiento aho
rrará muchas molestias a los 
vecinos del barrio, ya que ahora 
para realizar una simple rece
ta tienen que desplazarse has
ta Ulldecona. 

La Prensa El Periódico - 21.02.85 

Préstamo de 28 millones para un 
Centro de Salud y un nuevo campo de fútbol 

Ulldecona (Montsia).- El 
Ayuntamiento de Ulldecona, en 
pleno extraordinario , aprobó la 
solicitud de un préstamo de 
cerca de veintiocho millones de 
pesetas al Banco de Crédito 
Local para construir el nuevo 
centro de salud y el campo de 
fútbol. 

La corporación local, que pre
side Jaume Antich, se planteó la 
construcción del centro prima
rio de salud como uno de sus 
objetivos prioritarios en política 
sanitaria , al no disponer la 
población de una infraestruc
tura digna. A comienzo del año 
pasado se aprobó su construc
ción, se incluyó en las obras del 
canon energético, y se ha dado 
luz verde al proyecto técnico. 

Mantenimiento asegurado 
E l presupuesto de las obras 

del centro de salud asciende a 
casi veinte millones de pesetas , 
de los que el 70 por ciento irán a 
cargo del canon energético. El 
30 por ciento restante ha sido 
solicitado , por el ayuntamiento 
a la Generalitat. Para que las 
obras no se retrasen, el consisto
rio avanzará el dinero pero con
fía en que la Generalitat se hará 
cargo de los intereses y de los 
plazos. 

La visita que la comisión de 
sanidad hizo el viernes de la 
semana pasada al Institut Catala 
de la Salut resultó muy positiva , 
ya que «la Generalitat se ha com
prometido al mantenimiento, 
personal y equipamientos del 
nuevo centro en el que actuarán 
coordinados, médicos, practi
cantes y matronas». 

Otros proyectos 

Entre los otros proyectos que 
el pleno aprobó su financiación 
se destaca la construcción del 
campo de fútbol con veintidós 
millones de pesetas, y la petición 
al MOPO del 80 por ciento de 
las obras de abastecimiento de 
agua potable y cloacas para los 
barrios Sant Joan del Pas y Cas
tel!. 

Entre las peticiones de sub
vención a la Generalitat el ayun
tamiento incluyó la dotación de 
equipamiento para una sala de 
teatro municipal y para los loca- . 
les culturales de los cuatro 
barrios , además de una subven- -
ción de 400.000 pesetas para la 
banda de música, cantidad simi
lar a las ya concedidas por la 
diputación y al propio ayunta
miento . 

J. Gonell 

Nuevo Cuartel de la Guardia Civil 
Se iniciaron definitivamente las obras del nuevo cuartel de la Guar

dia Civil de Ulldecona, con un presupuesto de 45 millones de pesetas. 
Las nuevas dependencias, ocuparán una superficie de 1. 600 m 2 y cons
tan de dos pabellones con Las viviendas y oficinas. La finca está ubi
cada en La denominada partida Pantanet, justo debajo de La loma del 
Castillo de La villa. 
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Comissió de Cultura 

Carnestoltes 85 
Unas trescientas máscaras 

participaron en la apertura de 
los carnavales de Ulldecona, 
que se han adelantado ocho 
días, como cada año, para no 
coincidir con los de Godall que 
es la población de la comarca 
del Montsiá con mayor tradición 
en estos festejos. 

El pasacalles concentró a la 
mayor parte de la población por 
las calles que recorrió en un 
clima de gran alegría que ter
minó con baile y con la entrega 
de premios del concurso de dis
fraces. 

Miles de personas 
Los dos actos más importan

tes, el pasacalles para los niños 
y en el cine Victoria un gran fes
tival para los mismos que con
cluirá con la entrega de premios 
del concurso de disfraces infan
til y del concurso de carteles. 

Por la noche, en el mismo 
local, el baile de máscaras, no 
sólo de Ulldecona sinó de todos 
los pueblos de alrededor. En 
años anteriores la mayor parte 
de la juventud del Montsiá se 
desplazó a Ulldecona para esta 
celebración festiva. 

La organización corre a cargo 
de la Comisión de Fiestas que 
este año está formada por cinco 
entidades con gran presencia 
de jóvenes y cuenta con el 
apoyo del ayuntamiento. 
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Registre Civil 

Nom 

JOSEP ROBERT AUSENSI 1 RUIZ 

CAROLINA ESCUDERO 1 VILLALBI 

JOAN CALLARISA 1 ELIES 

Nom 

LUIS VIDAL 1 TORTAJADA 

ROSA JOAQUINA VALLS 1 CASTELL 

TERESA QUEROL 1 ROCA 

ENRIQUE FERRE 1 LLEIXA 

EUGENIO GIL 1 VALLS 

JOSE CASTELL 1 FORCADELL 

¡~1
1

1. 
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GENER DE 1985 

NAIXEMENTS 

Dia Domicili 

12 Calvari, 16 

20 Piedad, 54 

7 P. Mártires 
Tradición, 4-2º 

DEFUNCIONS 

Dia Domicili 

8 Mayor, 5 
San Juan del Pas 

8 Mayor, 40 
Valentins 

14 Jacinto Verdaguer, 16 

19 Encomienda, 1 

21 Mayor, 26 
Valentins 

21 Comen;, 13 

Pares 

José Domingo Ausensi García i 
~elerina Ru iz Martínez 

Alfonso Escudero Parreño i 
Magdalena Villalbi Sansano 

Juan Callarisa Elies i 
María Piedad Sans Guarch 

Edat (anys) 

85 

94 

70 

84 

82 

88 

Scroicio dP muntaj<> gratuito 
a toda Catalllñn 
y RPgión Valenciana 

Tel. 72 03 58 

Muebles ARNA U 
Major, 82 
Major, 93 Tel. 72 01 75 

11 
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Saludo 
Hoy, cuando nuestra vida coti

diana se ve absorbida por los peque
ños quehaceres diarios, cuando pa
rece que el tiempo se nos escapa de 
nuestras manos, que los aconteci
mientos nos desbordan y que la 
provisionalidad, la confusión y la 
vacilación priman en muchos aspec
tos personales y sobre todo colecti
vos; la continuidad de una obra, es
pecialmente de tipo artístico o cul
tural, adquiere una profunda signi
ficación de voluntad activa y reno
vadora. 

La obra teatral, una de las máxi
mas expresiones del bagaje artístico 
de todas las culturas, implica una 
doble vertiente en el actor que vive 
el personaje representado. Una in
quietud personal como manifes
tación de sus cualidades y senti
mientos individuales, mediante la 
palabra, la acción o un simple gesto 
y la faceta comunicativa como 
aportación a las inquietudes de vi
vencia colectiva donde los esfuerzos 
personales se cristalizan en un tron
co común, la representación escéni
ca. 

El teatro ha aportado innumera
bles aspectos positivos en todas las 
civilizaciones antiguas y modernas, 
pero quizá ha sido poto remarcada 
su función de enlace como búsque
da de acercamiento y unidad entre 
los pueblos. 

El drama de Cristo, cuyos he
chos representamos, aparte del 
mensaje personal que pueda dejar 

. 
1
en nuestro interior, como personas 

·1de cultura occidental, puede y debe 
cumplir con esa finalidad de herma
namiento popular, de conocimiento 
mutuo y respeto plural, debe servir 
de equilibrio entre lo personal y lo 
colectivo. 

Actor; que nuevamente las repre
sentaciones de esta temporada, ad
quieran el sentido nuevo e ilusiona
do que cada año pones en ellas; ex
terioriza de la forma estética como 
tú sabes hacerlo, las interioridades 
que la obra te hace sentir. 

Espectador; participa de la re
presentación que te ofrecemos, con 
esa comunicación real, aunque sea 
silenciosa, pues el silencio no es ais
lamiento sino sentido de comunión. 

Albert TedanCugat 
Vicepresidente 

La Passió, en marxa 
Tot i que durant tot l'any no es 

para, La Passió nostra ara arriba ja 
al seu moment culminant. Mentre 
tots vosaltres estareu llegint aixo, la 
gent de la Passió estara donant els 
darrers toes i retocs a tot el neces
sari per que aquest miracle teatral 
arribe a molta gen t. A les més de sis 
mil persones que cada any ens visi
ten. Una temporada més, la trenta o 
la trenta una, que ja he perdut el 
compte, es posara a rutilar a partir 
del dia 3 de mar~ i fins al 5 de maig, 
com sempre exceptuant el diumen
ge de Pascua, la Passió s'anira repre
sentant diumenge darrera diumen
ge. Amb una sola pretensió, la 
d'oferir un espectacle que a tots ens 
face reflexionar una mica. 1 en dir a 
tots em refereixo a totes les perso
nes, de qualsevol característica o 
creen~a. La vida· d 'aquest home en
tre els homes que es deia Jesús ens · 
ha de servir com a exemple a tots. 
Exemple per al nostre comporta
ment, de vegades no molt conforme 
amb les nostres creences; exemple 
per entendre als altres en certs mo
ments; exemple, en definitiva, que 
dóna també la gent que fem la pas
sió amb el nostre treball diari i de 
cada diumenge, amb la nostra dedi
cació i amb les ganes amb que ho 
fem. 

1 per a tots aquells que, tot i 
sent del poble, tenen la llengua una 
mica bruta, parlen malament de la 
nostra passió, jo els diria dues co
ses: Com a persona que cree sÓc 
prou assenyada, amics, el millor que 
podeu fer és ajudar a caminar, no a 
caure. El meu subconscient, pero, 
em diu que els digue... foteu lo 
camp o us ho explicaré a cop de 
creu. Perque desgraciadament enca
ra hi ha avui dia gent a la qual les 
coses solament li entren així. 

Estic segur que Jesús, si aixeq ués 
la mirada un moment cap a nosal
tres, estaria content i satisfet de la 
nostra tasca. Endavant dones!!! 

J oan Manuel Muñoz 
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COL.LABORACIONS 

Elpantanoysuñnandadón 
A la terminación del Pantano 

es posiblemente llegado el mo
mento de manifestar lo que 
puede suponer para nuestros 
comuneros el hacer frente a la 
financiación y amortización de 
la obra más importante en el 
presente siglo hecha por el pue
blo de Ulldecona, la cual lleva 
su nombre, a pesar de propios 
y extrai'los: 

PANTANO DE ULLOECONA 
En consecuencia nuestro 

Sindicato, y con el fin de orien
tar a sus comuneros tratará de 
exponerles la problemática de 
tal cuestión para que nadie se 
sienta alarmado y todos puedan 
ser consecuentes con sus deci
siciones. 

Nuestra obra se comenzó de 
conformidad a lo dispuesto en 
la Ley de 7 de Julio de 1911, a 
tenor de la cual sería construida 
sobre la base económica de 
aportar sus beneficiarios, Ull-

decona concretamente, el 15 % 
de las certificaciones de obra 
que se fueran extendiendo du
rante la realización de la mis
ma, y el 40 % una vez termina
da aquella durante 25 ai'los, 
con el incremento del 1,75 % 
de interés, siendo el restante 
45 % aportado por la Admi
nistración del Estado en con
cepto de subvención. Pero re
cuérdese bien, esta obra se 
construye para la transforma
ción de zonas de secano en re
gadío y la Administración 
muestra su interés en función 
del incremento de la econo
mía patria . 

Nuestros hombres, propieta
rios regantes adscritos a nues
tra Comunidad, haciendo toda 
clase de esfuerzos habidos y por 
haber, recurriendo a toda clase 
de créditos, venciendo dificul-

. tades personales y materiales 
y otros mil sinsabores cumplie-
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ron sus compromisos. Mas 
viendo los agobios que la apor
tación del 15 % entrai'laba para 
los regantes iniciales, dado el 
desfase económico del presu
puesto que en principio se fi
jó, gestionaron y lograron cam
biar el primitivo sistema de 
financiación. Para ello la Ad
ministración del Estado, toman
do en consideración los acuer
dos adoptados por nuestra 
Asamblea General reunida en 
sesiones Extraordinarias que 
tuvieron lugar los días 19 de 
Noviembre de 1967 y 7 de Ene
ro de 1968, dispuso mediante la 
O.M. de 29 de Febrero del ex
presado ai'lo 1968 instaurar un 
nuevo sistema, en virtud de la 
cual aquella aportación inicial 
del 15 % que tan costosa 
resultaba, quedaba sustituida 
por unas Tarifas (en las que se 
integraba el 15 % de principio 
más el 40 % posterior) que 
serían pagadas a la terminación 
de las obras y por zonas distin
tas a medida que estas pudie
ran irrigarse (Caso de Foyes , 
Mangraners, Bacallás y Milia
nes). 

Las dichas Tarifas son de 
dos tipos: 

a) Gastos de conservación y 
explotación. - En 1968 se fijan 
éstas en 300' - pts. Ha. y ai'lo, 
aplicables a toda la zona de 
riegos (Vieja y Nueva). Sobre la 
base de dicha Tarifa Comu
nidad ha venido pagando pun
tualmente la cantidad de 
142.500' - pts . desde el expresa
do ai'lo de 1968, correspon
diente a ·1a Zona Vieja . 

b) Gastos de amortización. -
Se fijó la cantidad inicial de 
3.017' - pts. Ha. y ai'lo y sería 
aplicable a todas las zonas de 

riego futuro, a medida que 
pudieran irrigarse como se ha 
dicho lineas arriba . Más las 
300'- pts . de «Conservación y 
explotación» ya referidas . 

Resumiendo, la Zona Vieja 
debía aportar 300' - pts . Ha . y 
ai'lo y las Zonas Nuevas 3.017 + 
300 = 3.317' - pts. en total. 

Este importe inicial de 
3 .017'- pts. por amortización de 
obras será actualizado a la ter
minación del Plan General, se
gún la O.M. referida. 

Bajo este nuevo enfoque la 
Administración se hizo cargo de 
la ejecución de todas las obras, 
incluso absorbió la amortiza
ción de las del 1er. Sector de 
Revestimiento de Regueros 
(Desde el Riu a la Nell de 
Frares - 50 Km. revestidos) 
y bajo este sistema se ha conti
nuado la realización del Plan 
llevándose a cabo: 

1° .- Tramos del Canal Sant 
Pere - Barri Castel! en primer 
lugar y posteriormente Barri 
Castel! - Molí Nou (22 Km. en 
total). 

2°.- Obras del 1er. Sector 
de Ampliación (Mangraners -

Bacallás - Milianes) (36 Km . 
de nuevos regueros). 

3°. - Terminación de la 
obra Pantano. 

El 2° Sector de Revesti
miento de Regueros (72 Km. 
incluida la Zona de Foyes) 
quedó desglosado del Plan a pe
tición de la propia Comunidad, 
la cual como adjudicataria de 
la obra en virtud del derecho de 
tanteo, la subcontrató a «Cons
trucciones Batalla», quien la 
llevó a cabo a satisfacción y 
dentro del plazo reglamentario . 
Esta obra debía amortizarse en 
veinte anualidades, de las cua
les Comunidad tiene ya diez de 
satisfechas. 

La Orden Ministerial de 29 de 
Febrero de 1968, que en su día 
fue muy celebrada por todos 
nuestros asociados, entrai'la 
obligaciones y derechos por am
bas partes. 

El Estado ha ido cumplien
do sus compromisos de obra y 

·en consecuencia se han estable
cido ya dos amplias zonas de 
regadío, la Zona de Foyes de 
225 Ha. de superficie y la del 
1er. Sedor de 850 Ha. 

VI SI F:f ..b E" CON.J t.J N'TO 

Por otro lado y en contrapar
tida, en el pasado ai'lo de 1984 
la Administración ha interesado 
el pago de aquellas Tarifas 
de riego anteriormente referi
das y relacionadas con las ex
presadas Zonas. 

Y ahora viene la pregunta 
clave: ¿Nuestros convecinos 
van actualizando su postura po
niendo en riego las parcelas que 
ubicadas en los Sectores refe
ridos pueden ya irrigarse? 

Son bastantes las parcelas 
que tenemos dentro de la Zona 
de Foyes que todavía no se han 
puesto en riego y algunas ni se 
han inscrito . Otro tanto po
dríamos decir del 1er. Sector de 
Ampliación, pero en menor pro
porción, y esto puede repre
sentar una extorsión momentá
nea para Comunidad, pero cui
dado, que esta situación puede 
ser ilusoria, ya que si transcu
rrido un tiempo prudencial no 
se inscriben, pierden el tren 
inexorablemente y habrán de 
conformarse con los ancestra
les cultivos de secano . 

La obra de Pantano es una 
realidad tangible, llevada a 
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cabo por un grupo de ulldeco
nenses inasequibles al desa
liento, valga la frase, y por 
otros que, con su sistemática 
y pertinaz oposición, estimula
ron a los primeros. Puede que 
en ciertas épocas si se hubiera 
abandonado la obra, como al
gunos pretendían, se habría 
perdido para Ulldecona y para 
todos los que la deseábamos, 
pero actualmente es un hecho 
tan apetecible que salen novios 
por todas partes y al precio con 
que se ofrece se la disputarían 
todos los pueblos limítrofes . 

Y no es de extra"'ar, pues 
mientras en el aM 1984 la con
versión de 1 Ha. ( = 4,5 jorna
les) de tierra de secano a rega
dío en nuestra Comunidad 
costaba 13.500'- pts. en los po
zos de las poblaciones colindan
tes a la nuestra se venía cobran
do, como mínimo, a más de 
200.000'- pts. por la misma uni
dad . Y si no pregunten por ahí 
y podrán saber a cómo se paga 
el agua para riego. 

Que nadie nos diga que nues
tras tierras y nuestro clima son 
los peores de Espa"'a porque 
habría para reirse y sería des
mentido rotundamente por to
dos los terratenientes de los 
pueblos colindantes que en nú
mero cada vez mayor se in
tegran en nuestra Comunidad. 

No queremos que nadie se 
enga"'e, es una mejora que hay 
que pagar, pero de esto a los 
vaticinios que algunos augu
ran va un abismo y queda des
virtuado de manera patente, co
mo se ha dicho, por este 
10 % de comuneros foráneos 
que poseen más de un 30 % , 
a grandes rasgos, de las tierras 
que se integran en nuestra Co
munidad, radicados en Alcanar, 
Amposta, Benicarló, Freginals, 
Godall, La Galera, San Carlos, 
Santa Bárbara, San Rafael, Vi
naroz, etc. etc. que haciendo 
caso omiso a tanto catastro
fismo han adquirido tierras en 
nuestras nuevas zonas. Y esto 
lo saben muchos de nuestros 
conciudadanos que, reacios 
a la inscripción y transforma-

ción en regadío·, han argumen
tado este concepto sin haber pa
gado un céntimo, para cobrar 
sustanciosas plusvalías de las 
tierras que han vendido . 

También se ha dicho: «Si se 
hubiera realizado el tramo de 
Canal Molí Nou - Ventalles se 
hubiera transformado mucha 
más tierra». 

Pues bien, el Proyecto en 
cuestión se halla en marcha y 
posiblemente dentro del co
rriente ª"'º se pueda subastar e 
iniciar la obra para abastecer 
las 352 Ha. que comprende, o 
sean unas 4.750 barcillas . Dicen 
los entendidos que es la mejor 
y más cálida de todas las parti
das. ¡Ojalá! que el entusiasmo 
para su transformación supere 
al que anima a la mayor parte 
de los propietarios del 1er. Sec
tor. 

Por consiguiente, que nadie 
se asuste, que si nosotros no 
queremos el agua porque es ca
ra y costosa la transformación 
y nos podemos arruinar, la Ad
ministración tiene soluciones 
a su alcance: Primero atenderá 
todas nuestras razonadas de
mandas a tenor del compromiso 
suscrito, pero no permitirá que 
el agua quede allí almacenada 
para aquellos propietarios que 
sigan queriendo deshojar la 
margarita: La quiero, no la 
quierÓ, etc. La cederá a futuros 

peticionarios y sacará el rendi
miento que proceda. 

Lo que no podemos esperar 
es que un Estado invierta millo
nes y millones de pesetas en 
una obra hidráulica para trans
formar una zona de secano en 
regadío y luego estos regadíos 
no se produzcan por apatía, 
desidia o lo que fuere . 

Pues debemos recordar que 
en la propia O.M., tantas veces 
referida, también hay un apar
tado que previene dicha cir
cunstancia . .. «cuando por re
nuncia expresa de los propieta
rios o por otras causas.. . y 
la superficie puesta en riego 
efectivo dentro de las zonas 
definidas no alcanzase el 
95 % de la superficie total ... 
Podrá acordarse por el Ministe
rio de Obras Públicas la exten
sión de la mejora a otras tie
rras no incluidas en las zonas 
regables definidas ... previa fi
jación de la Tarifa correspon
diente» ... 

La transformación no es obli-
gatoria sino potestativa, pero 
cuidado que esta ocasión no pa
sará más que una vez, ya que 
distribuida la reserva de aguas 
del Embalse a las tierras que 
pueda abastecer, las demás 
quedarán excluidas de la obra 
Pantano. 

Ulldecona, Febrero de 1985 
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La sort de la travessa 
Com tots sabem, no fa molts 

dies, la sort de la travessa va 
arribar a Ulldecona. El poble 
anava tot en renou i la notícia 
volava d' uns als altres. Els afor
tunats van ser un jove matri
mon i: M ª Carme Sol iva i Juan 
de Dios Romero . 

L'altre dia vam tindre una 
petita conversació sobre aquest 
esdeveniment tan poc corrent 
i complaent . Evidentment se' ls 
veia felii;os . 

- Esteu contents? 
•Sí, molt. 
- A part de ser molt joves, 

fa molt de temps que us vau 
casar? 

• Dos anys i mig. 
- Com va ser, qui va fer la 

travessa? 
•Jo (és ella qui contesta). 
- 1 tu n'entens, de futbol? 

Ets vas fixar en els equips que 
jugaven ? 

• Que va! Jo no n'entenc de 
futbol. 1 era la primera travessa 
de tota la temporada. Ara ma
teix, no sé ni qui jugava. Jo 
anava omplint i avant, sempre 
les he fetes així. 

- Vosaltres féieu normal
ment travesses? 

• Poques, molt poques. 
- és ell. 

- Pero tu , Juan de Dios, ja 
et deus fi xar més en els equips? 

• Depen. Sí, una mica més. 
Pero realment el futbol no 
m'agrada. Vaja, no ens agrada. 

- Com vau saber que us va 
tocar? 

• Estavem aquí sopant amb 
uns amics i van donar els resul
tats per la televisió, llavors 
Juan feia la comprovació i va 
comen~ar: Si en tenim cator
ze ! En tenim catorze! 

- Sabieu que tocaven tants 
de diners? 

• En principi només havíem 
sentit que la travessa era molt 
difícil. Més tard, ja van infor
mar. 

- 1 no us vau tornar bajos? 
• No! (contesten els dos 

alhora i se' n riuen) . No ens ho 
creíem. 

- Bé, vosaltres teniu molts 
de milions. Sou milionaris . 
Qué se sent en una situació 
així? 

• La veritat és que res. Com 
abans. L'única diferencia és 
que abans els diners ens po
dien preocupar i ara no tenim 
problema en aquest aspecte. 
Ara, potser tenim més mals
decap en organitzar-los. 

- Havieu pensat mai en 
aquesta possibilitat, en aquesta 
sort? 

• Sí, de vegades, quan sor
tíem de treballar a la fabrica 
deiem: Ai, si ens toqués una 
de 20 milions! Moltes vegades 
ho havíem nomenat, com tot
hom. Suposo que és normal. 
T otes les persones ho pensen 
alguna vegada després d'haver 
treballat i sentir-se cansats. 

- Tenieu treball tots dos? 
• Jo ara no, estava a l'atur 

-diu ella . 
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- Pero suposo que podieu 
viure bé. 

• Sí, per a poder menjar sí, 
pero últimament teníem molts 
de deutes. 

- O sigui , que aquesta tra
vessa us ha arribat en el mo
ment precís. 

•Sí 
- Voldrieu tornar al dia 

aba ns de tocar-vos la travessa? 
• Dona, mira . El que passa 

ara és que no tenim tantes preo
cupacions 

- Vosaltres sou els mateixos 
o heu canviat? 

• Sí, fem les mateixes cos~s 
d'abans. Potser estem mes 
contents perque no tenim tants 
de problemes economics. 
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- 1 els periodistes ... 
• Aquell dia va ser massa. 

Pero vam marxar del poble. 
- 1 qué trobeu, la gent us 

mira diferent? 
• La gent que teníem relació 

ens tracten igual, com sempre. 
Potser molta gent que no ens 
coneixien, ara ens miren amb 
curiositat . 

- Ara, tal com esteu ara, 
quina importancia tenen_ els 
diners a la vostra vida? Es la 
cosa més important? 

• Mira, per tal de portar una 
vida normal, els diners f an fal
ta. Pero evidentment la vida 
se la fa un mateix, els diners 
poden ajudar, pero a la vida te
nen importancia altres coses. 
Quan no se'n tenen poden fer 
falta. Pero no és la preocupació 
més gran. 

- Trobeu que d ' alguna ma
nera, el fet de tocar-vos la tra
vessa és una cosa positiva per 
a Ulldecona? 

• Sí, suposem que en certa 
manera sí. 

- Penseu portar el mateix 
ritme de vida que heu portat 
finsara? 

• Sí, creiem que sí . Treballa
rem, pero en les coses que ens 
agraden. Continuarem en les 
nostres activitats. 

- 1 els diners que s' adqui-
reixen per sort es valoren tant 
com aquells que s' han adquirit 
per I 'esfori; personal? 

• No, no és el mateix. Les 
coses que costen es valoren 
més, és dar. 

- Des del dia sortós heu tin
gut algun mal moment com a 
conseqüéncia? 

• Jo més de dos. Per exem
ple, el dia de TV3, periodis
tes ... No estem acostumats a 
aquestes coses. T ots ens bus
caven. 

- 1 !' última pregunta: se
ríeu capai;os de prescindir 
d' aquests 45 milions pel que 
fos? 

•Sí, pensem que sí. 
- Voldrieu dir alguna cosa 

més? 
•Sí, que estem molt contents 

i que estem molt agra"its de la 
manera que ha respost la gent 
en saber que havíem estat 
nosaltres els afortunats. 

Moltes gracies i felicitats, 
parella! 

Manolita Nadal 

MANUEL DE FALLA 
LA MÉS GRAN CONTRIBUCIÓ 

ESPANYOLA A L'ART 
DES DE GOYA 

Compositor molt actiu, pera ell compondre era un 
acte molt significat. S'asseia ben estirat davant el seu 
piano, sempre vestit d'etiqueta, com si assist(s a un 
sopar de gala, i no parava de provar acords, combina
cions i notes, fins aconsegu ir a les seves composicions 
el so i 1 'efecte desitjats. Algunes vegades es passava · 
tantes hores teclejant que les gemes deis dits se li es
querdaven i comenc;aven a sagnar-li. Llavors sa ger
mana María del Carmen, la mestressa de la casa, li em
benava les mans precipitadament i li renyava per tre
ballar tan dur. Falla mai es va casar. Tota aquesta rec
titud i severitat desapareixien quan el compositor es 
separava del teclat, convertint·se llavors en un ser H
mid, cortes i molt sensible als sentiments deis altres. 

Manuel María de los Dolores de Falla y Matheu va 
néixer a Cadis l'any 1876. La seva mare fou el seu pri
mer professor de piano, i, al prear en ell un gran ta
lent, el va fer anar a estudiar al Conservatori de Ma
drid, on va conéixer al gran musicoleg Felipe Pedrell , 
(nascut molt prop d'aquí, a Tortosa) qui ha estat ano
menat "pare del nacionalisme musical espanyol", ho
me que va influir molt a l'obra del jove compositor. 

A la vida d'En Manuel María podem distingir tres 
períodes o etapes. 

El primer període, anomenat nacionalista, comen
<;a amb "La Vida Breve'', opera que va compondre 
per a presentar-se a un concurs organitzat per la Reial 
Academia de Selles Arts, concurs que aconseguí gua
nyar. Aquests i altres exits el van convertir en un ho
me famós, i al cap d'uns anys va estalviar prous diners 
per a realitzar el somni de tot artista d 'aquella epoca: 
visitar París. Pero la seva "visita" va ser quelcom més 
que aixo, ja que va durar set anys. Alli' es va relacio- . 
nar amb gent com Debussy, Dukas o Ravel, els qua Is 
també influ rren molt a la seva carrera musical. A 
Franc;a va seguir component, veient representades allí 
moltes de les seves obres i adquirint molta fama. Pero 
el 1914 esclata la Pr imera Guerra Mundial a la que 
aquell país es va veu re involucrat , i Falla va tornar a la 
seva Espanya nadiua . Aquells anys a Par ís varen ser la 
millor educació de la seva v ida. 

Una volta a Espanya es nota u n canvi a les seves 
obres. Havia comenc;at la seva etapa andalusista. Mal
grat que li agradava fruir de la tranquil.litat a la seva 
casa granadina era cr idat constantment per a dirigir 
les m és f amoses orquestres arreu el món. Durant 
aquests anys va compondre les seves obres més cone
gudes, "El Amor Brujo'', (reflex de l'Andalusia tragi
ca), "El sombrero de tres picos" (l'Andalusia campe· 
rola), "Noches en los jardines de España", (l'Andalu
sia poética) i la "Fantas ía Bética". 

Aquest fou un període de molta fecunditat: Falla 
treballava incansable davant el seu petit piano fins 
qué ja era ben fose als carrers de la seva Granada. 

Pero els diumenges per la tarda eren dies d'esbar
giment obligat. Un deis seus més íntims amics feia cap 
a la seva casa envoltada de flors i plantes i es passaven 
les hores xerrant. Aquest amic era Federico García 
Lorca. 

Les obres més importants de la seva etapa castella
na són "El retablo de maese Pedro" i el "Concierto 
para clave". 

L'aparent estat de felicitat al que havia arribat el 
compositor es va trencar poc després. Falla, com tots 
els intel.lectuals més o menys identificats amb la ge
neració del 98, estimava profundament el seu país. 
L'esclat de la Guerra Civil el va destrossar. El seu amic 
Federico García Lorca va ser afusellat i Falla, quasi 
paral ític degut a una tuberculosi ossia, va fugir de tot 
allo, anant-se'n a !'Argentina, deixant enrera una Es
panya sagnant i moribunda. Ell i María del Carmen 
s'establiren a Alta Gracia, a la Córdoba argentina. 

Malgrat la seva malaltia ansiejava veure realitzat el 
seu somni, compondre la seva obra cabdal, "La At
lántida'', basada en el poema epic de Jacint Verda
guer. Era una empresa colossal, una obra barreja 
d'opera i oratori, que mai pogué acabar, ja que va mo
rir la nit del 14 de novembre de 1946, lluny de la vol
guda Espanya. Aquesta obra fou conclosa per Ernesto 
Halffter, deixeble del mestre, i s'estrena l'any 1962. 

A Falla li va tocar viure una de les etapes més tragi
ques de la nostra recent historia, etapa a la qual molts 
deis genis que el nostre país havia donat van tenir que 
fugir, i molts fins i tot moriren, sense comprendre el 
perqué d 'allb, sen se poder evitar que un poble es des· 
truís ell mateix, es tornés boig. 

Tomas Badia 
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Afortunadament, al lo que va escriu re un pro
fessio nal del periodisme de les nostres comar
ques en el sentit de que nosaltres estem entre Ca
tal unya i la Comu nitat Valenciana no ha estat 
mai cert. 1 la prova la varem tenir el passat dis
sabte d ia 9, a la una de la ta rda, quan un hel icop
ter de la Generalitat de Catalunya, de casa nos
tra, aterra en l'humit camp de futbol portant en 
el seu interior a una de les joies poi ítiques més 
importants en aquest moment al Pri ncipat: ! 'Ho
norable President de la Generalitat j ordi Pujo! 
i Soley. 

Si'. El President va realitzar una visita al nostre 
terme per tal de presid ir i proced ir a la inaugura
ció de les instal. lacions de la SAT-Valentins. 
Aquestes consisteixen en un pou i un gran em
bassament que permetra el reg de les terres del 
vol tan t. 

Cronologicament parlant, el president Pujol 
es va dirigir en primer lloc a l'ajuntament, on fou 
rebut per les autoritats locals, tret de ! 'alcalde 
que l'havia anat a rebre a l'helicopter, i també 
per tot un seguit de personatges del món poi ític 
que consti tui ren la comitiva del Presid ent. Entre 
d'altres, eren presents el Conseller d'Agricultu ra, 
Miró i Ardevol; el delegat de governac ió a Tarra
gona, Josep Mald onado; el sots-president de la 
Diputació Ramon Al eu, i tot un seguit de dipu
tats, parlamentari s i altres. Acompanyava també 
de manera discreta al President la seva filla Mar
ta, pero per a ella dediquem un apartat especial. 

L'estada a l'ajuntament d 'Ulldecona 
Segur quasibé n'estic que jordi Pujol no va 

observar el detall que presideix la fa¡yana de l'edi
fic i, allo de ... "CASA DE LA VILA", pero no 
se li pot t irar en cara ja que va arribar amb el seu 
cotxe oficial, que l 'havia anat a rebre al camp 
d'esports, i amb una velocitat impressionant en-

Reportatge: De la visita al nostre terme del 
Molt Honorable President de Ja Generalitat 

tra als claustres on l'esperava tota la fauna pol í
tica es mentada a més d 'algun qu e al t re periodis
ta. 

A la Sala de Sessions va tenir lloc l 'acte proto
colari de salutació per part del nostre alcalde, 
jaume Antich, i l'obsequi a Pujol d 'una placa 
commemorativa i un !libre de la historia d'Ull 
decona. En el seu parlament Antich destaca la 
importancia que per a Ul ldecona i Els Valent ins 
tenia la visita de !'Honorable. Es van esmentar i 

agrai r les coses fetes a Ul ldecona per l 'Ens auto
nomic i una en la qual les coses no anaven tan 
bé: el pas del nostre col.legi de BUP i COU a lns
titut i el projecte de centre de salut a Ulldecona 
respectivament. Cal apuntar que la Generalitat 
esta a pu nt de posar en marxa materialment el 
seu polemic mapa sanitari i seria molt interessant 
que el nostre projecte entrés a formar-ne part. 

El President, seguint en la seva li'n ia habitual 
de no caure mai a cap parany {la qual cosa l'ha 
portat a ser un gran president) no es va voler 
comprometre a res, solament a preocupar-se'n. 

El president Pujol va esmentar també el tema 
del Canal Xerta-Riu Sénia, fent al.lusió a la futu
ra cu lminació del procés de traspassos, la qual 
cosa ajudaria a la seva posada en marxa. 

La inauguració del pou 
Després de traslladar-se a les instal.lacions del 

pou, on els Valentins en pe¡ya esperaven la visita 
de Pujol, aquest procedí a tal lar la cinta protoco
laria, amb unes tisores que li lliura la pubilla del 
barrí. Un cop dins es va descobrir una placa en 
record de l 'acte i es varen visitar les instal .lacions 
de la SAT. 

També varen ten ir lloc dos parlaments, el pri
mer, a carrec del president de la SA T-Valentins i 
el segon del President. El primer esmentat el re
produ i"m en un altre apartat de la revista. Pel que 
fa a les paraules del President Pujol, aquestes re
fer í a l'i mportant exemple que pera tota Cata
lu nya su posa l 'haver aconsegu it aquel la fita tan 
importan t per als pagesos masovers, la finalitza
ció de les obres que donaran i multiplicaran la ri 
quesa ja abu ndant de les terres valentineres. Va 
remarcar molt també l'im portant d'aprofitar 
qualsevol gota d'a igua, de manera que el panta 
d'U lld econa més aquest pou serien, com digué 
també Alexandre Se rra (president de la Comuni
tat de Regants) un complement més que motiu 
de com petencia. A aixo, va dir el President Pu
jol, seria molt bonic poder afegir aviat el canal 
Xerta-Riu Sénia. 

per Joan Mane/ Muñoz 

L 'hora del dinar 
Un deis aspectes habituals en les visites de 

gent important són els dinars, de treball, que te
nen lloc després deis actes protocolaris. 

És el moment de menjar poc, tot i que el men
jar servit, tanta EL CAZADOR com al de MA
RI SOL, estava tan bo com és habitual, "cha
peau" que diuen els francesos. 1 és el moment de 
menjar poc perque es parla molt. S'expliquen to
tes aquelles coses que no es poden dir en públic 
davant d'un microfon, es fan promeses, es passen 
comptes ... Ali í fou quan el president demostra 
coneixer molt bé el terreny que xafava. Es va 
permetre orientar-se geograficament amb tota 
perfecció, parlar de coses de la zona com si les 
hagués viscut tota la vida, en fi, que aquesta era 
la seva obligació. El dinar acaba ben cordialmen t 
amb aplaudiments i felicitacions mutues. Des
prés, ja se sap, cadascú a casa seva i dilluns cap a 
la feina. Ulldecona, porta de Catalunya, la del 
davant o del darrera, tornava a la normalitat. 

.. 



..----Mirant les coses des d'una mica lluny_ 
Els informadors 

Aqu ( cadascú va fer riure a la seva mane
ra. Els de T VE-Catalunya arribaren a cobrir 
la informació a les 5 de la tarda, quan to t 
era acabat. Encara no havien d inat i havien 
estat to t el mat ( t reballan t a Tarragona. Co
ses de l 'ofici i de televisió. Els de TV3 fil
maren el viatge del president Pujo l des de la 
seva estada a l'ajuntament, pero la veritat , 
poc els va ap rofitar. El corresponsal de 
! 'agencia E FE demana a Pujo! informació 
so bre la co nstrucció d'una nova edi f icació 
de la Guardia Civil. El po bre, o no sabia 
que aixo no és competencia de la Generali
tat o es va confondre amb el projecte del 
no u pare de bombers, aquests s í de la Gene
rali tat. 

Radiocadena a Ulldeco na va oferir un pe
tit repo rtatge d illuns, quan ja e ls dia ris i la 
te levisió havien fet els seus. 1 és que al nos
t re poble no fe m altra cosa que escoltar la 
radio, i aix( s'eh tén que conservés la cosa la 
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seva actual itat. Aixo passava al migdia, 
mentre que Radiocadena Tortosa o feri a el 
mateix mini-reporta tge a les 9 del matí del 
mateix dilluns. 1 és que sempre anem al re
vés del mó n. Ah! Per a més INRI , ara 
aquest repo rtatge a la nost ra revista, salvat 
com a document per a ls quat re del po ble i 
de fora que most ren una mica d ' interes per 
la feina d'uns afeccionats que ho fan i ho 
fe m el millor que ens deixen. Unics apro
vats en la carrera informat iva l'AVUI i el 
DI A RI de Tarrago na. 

La visita de l Presiden t Pu jo l fou tot un 
exit per a ls Valent ins, un ex it per a les 
autorita ts locals i .. . 

" Una cosa que diuen que va passar ahir" 
per a algun convergent . i iCoses de fal d uts i 
masovers ! ! 

Joan Manuel Muñ oz 

«L 'ESPLAI» 
Obra Social 

VELLESA 

Notes 
El passat dia 17 de gener, 

va tenir /loe a /'ESPLAI d'Ull
decona, /'Assemblea General 
Ordinaria, que preceptuen els 
nos tres Estatus. 

El President va donar compte 
de la marxa de /'Entitat i deis 
projectes per /'any 1985. A 
continuaci6 el Tresorer va ex
posar els ingressos obtinguts 
durant /'any , les despeses i el 
saldo positiu que tenim; afegí 
que hi ha un /libre de Caixa, 
diligenciat pe/ Jutjat, que junt 
als comprovants de totes les 
operacions, estan a Secreta
ria a disposici6 deis socis i que 
la Junta Directiva treba/lava 
amb entusiasme en bé de /'En
titat, i cap deis seus membres 
percebeix un centim per cap 
concepte. 

Seguidament es passa a 
/'elecci6 del membre vacant a 
la Junta essent elegit el Sr. 
Felipe Delgado Juarrero. 

Un deis temes més impor
tants fou el posar en coneixe
ment deis socis, la formaci6 de 
la «U.D.A.G.G.», ésa dir, de 
la · «Unió d'Associacions de 
Gent Gran», fent historia del 
seu neixement, funcionament, 
objectius i cost economic, a fi 
de que /'Assemblea, amb 
aquestes dades, estudii' i deci
deixi si ens convé o no ingres
sar a dita Entitat. 

Com tots sabem, la Caixa 
de Pensions per a la Ve/lesa i 
d 'Esta/vis, dedica la major 
part deis seus beneficis a 
/'Obra Social, instituci6 que té 
nombroses facetes, totes dedi
cades al benestar de la Socie
tat. Entre elles citarem les més 
conegudes per nosaltres, que 
s6n la creaci6 i sosteniment de 
nombroses Biblioteques, els 
Homenatges a la Ve/lesa, 
«LA CAIXA» a les Esco/es, que 
durant el curs escolar, desenvo
lupa una serie d 'activitats for-

matives i per últim i des de fa 
uns anys, ha anat construint al 
llarg de Catalunya uns edificis 
com el nostre Esplai, lliurant
los als ve/Is de la pob/aci6, per 
a que allí es puguin reunir, par
lar de les seves cost;s. jugar 
al que els plagui, tot en un am
bient confortable, ple d'harmo
nia i amistat. 

Per administrar i conservar 
aquests edificis, es crea una 
Associaci6, oberta a tots els 
ve/Is, amb plena autonomia de 
LA CAIXA. /'únic que aquesta 
fa es donar-nos una subvenci6 
anyal, que ara és de 350. 000 
ptes. i pagar-nos la llum i el 
gasoil de la ca/efacci6. Fins ara 
dites Associacions tenien una 
vida ar/lada, s 'ha vist la neces
sitat d 'unir-nos, formant una 
gran famz1ia, amb a/tres Asso
ciacions de la resta de /'Estat i 
d'Europa, per així defensar mi
llor els nostres interessos eco
nomics i g~udir junts de les 
avantatges d 'intercan vis cul
tura/s, d 'excursions, etc. 
D 'aquesta manera s 'ha format 
la UDAGG, regida per una Jun
ta, elegida democraticament i 
formada per dos representants 
deis Esp/ais de cada pro
víncia i dos de Barcelona
ciutat. Aquesta Junta acabada 
de néixer, ja fa molta feina, in
tegrant-se a la FIAPA, Federa
tion Jnternationale des Associa
tions de Personnes Agees, amb 

seu a París i ha pres part activa 
en el IV Congrés de la FIAPA, 
celebrat fa uns dies a M al/or
ca, aportant idees d 'interés in
ternacional com: 

a) Que la jubilació per a tots 
els treba/ladors manuals, sigui 
als 60 anys. 

b) Que les pensions estiguin 
l/iures de tot impost. 

c) Que /'entrada a/s museus 
sigui de franc per als jubilats a 
tots e/s pai'sos europeus. 

d) Que s 'estableixi un in
tercan vi internacional, com es 
fa entre estudiants, deixant
se la casa, durant uns dies de 
vacances. 

e) Que la pensi6 mínima sigui 
la del salari mínim interprofes
sional. 

j) Que s 'estableixi un inter
canvi de casa entre els vells 
de diversos pai'sos afi de passar 
uns dies a /'estranger, sem
blant al que jan els estudiants. 

J a/tres idees de caire nacio
nal, que no citem per no fer 
nos pesats. 

Com veieu, els vells de /'Eu
ropa, lluitem units, en defensa 
del nostre benestar, per acon
seguir un ben merescut des
cans, lliure de preocupacions 
economiques. 

L 'Assemblea de l'ESPLAI en 
vista de /'explicat, acorda per 
aclamaci6, inscriure 's a 
la UDAGG. El cost per /'Es
p/ai d'Ulldecona sera de 1.000 
ptes. mensua/s, ja que el local 
d 'oficines, empleats i a/tres 
despeses s6n a cilrrec de «LA 
CAJXA». 
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El nostre catala _____ p_erM_anol_itaN._adal 

Encetem un nou apartat de la 
nostra revista. Un apartat que inten
tará tenir una sortida constant. 

En un principi havia pensat en el 
títol: Llic;ons de catalá. Evident· 
ment és una cosa utópica si tenim 
en compte que la Revista surt men
sualment, i és impossible aprendre 
el nostre idioma llegint un foli una 
vegada cada trenta dies. A més aixó 
de "Llic;ons" sempre implica una 
sobrecárrega negativa que impideix 
posar estima en alió que es fa. I el 
nostre catalá, com tot, no es pot 
aprendre ni ens pot interessar si pri
mer no l 'estimem. D 'altra banda, no 
us vull convencer de res del món, és 
a dir, no us vull convencer que lle
gint aquest apartat, dominareu la 
llengua. És una cosa gairebé impos
sible. 

Peró alió que sí que m 'he plante
jat són dos objectius: 1) tenir cons
ciencia plena que el dialecte que 
nosaltres parlero és tan válid com 
qualsevol altre. El faldut és catalá. 
Ni millor, ni pitjor, ni rus. És CA
T ALA. 2) Que aquelles persones 
que encara no s'hagin decidit a es
criure1 per temor a fer faltes, que 
es llancin ja d 'una vegada. Perqué 

una persona s'expressa millor si ho 
fa amb el seu idioma i a qualsevol 
nivell. Les faltes ortográfiques 
s'aprenen a corregir-les apoca poc. 
I no podem esperar a dominar del 
tot el catalá per a escriure 1. Les co
ses no sorgeixen de manera gratui~ 
ta. No ens aixecarem un dia de bon 
matí i direm: 

"Au, mira, avui ja podem escriu
re en catalá perqué no fem faltes. 
Ahir encara posávem "cavall" en bé 
alta i per aixó no podíem escriure 
en la nostra llengua". 

En síntesi, hem de tenir ciar que 
tenim una manera de parlar especial 
i acceptable que hem de conservar 
per molts d 1anys1 per sempre. Sí, ja 
sé que diem molts de castellanis
mes, peró també en diuen a Riu
doms i a les Ventalles; també diuen 
gal.licismes a Sevilla i anglicismes a 
Franc;a. Sí, també sé que aixó no 
ens excusa. Peró el fet de dir caste· 
llanismes tampoc ens excusa de no 
escriure en catalá. En definitiva, 
aixó és com tenir des de naixement 
una taula. Que la podem pintar, re
tocar, arreglar, polir, abrillantar, pe
ró a poc a poc. La realitat és que es 
tracta de la nostra taula i té una fi. 
nalitat indiscutible que s'ha d 'acom
plir. 

Aixó establert, tan sois ens que
da no perdre ! 'interés, ! 'estima. 

Tornant al NOSTRE CATALA, 
mensualment parlarem d 'aspectes 
diversos referents a ! 'idioma i a la 
historia de la llengua: 

- Dialectología. 
- Sociolingüística. 
- Fonética. 
- Ortografia. 
- Curiositats. 
- Vocabulari. 
- Traducció. 
- Frases Fetes. 
- Dictats. etc. 

I res més, intentarem entre tots 
polir la nostra llengua d 'una manera 
lenta peró gradual. Sense parar, a 
partir d 'aquest precís moment. Ara. 
Endavant! 

Manolita Nadal 

_Ens inventem una historia ____ _ 
mes de banda, pensem que la nostra 
historia pot resultar interessant pel 
Jet que és una mostra del nostre 
aprenentatge i en definitiva enri· 
queix una mica més la nostra llen
gua. 

Ja ho veureu, hem inventat un 
argument, uns personatges i uns es
deveniments entre tots nosaltres. 
Esperem que us agradara, per aixo 
cada vegada més en publicarem un 
paragraf a la Revista Ulldecona. És 
a dir, sera un apartat d 'aquells de ... 
CONTINUARA . Al.lucinant! 

Sí, efectivament, ens inventem 
una historia, o un cante, o una no
vel.la, o allo que vosaltres vulgueu. 
Som els de primer del curset de ca
tala pera adults. Un dia vam pensar 
que resultaría divertit d 'in vetar-nos 
alguna cosa i així ho vam fer. Es 
tracta d'un assumpte que elaborem 
entre tots, pero, aixo sí, d'una ma
nera anonima. Tenim una /libreta 
comuna i cadascú, día a dia, escriu 
el seu trosset. Ningú no sap qui ha 
escrit el bocí d 'abans, ni qui escriu
ra el de després. Es la incognita, la 
Jan tasia. D 'aquesta manera llegim, 
escrivim i... exercitem la nostra Tenim un problema: Encara no 
creació ... Potser de moment no se- hem cercat el títol de la historia i 
rem famosos, de moment tampoc tampoc sabem la fi. Pero com que 
ens hem plantejat la fama. Bé, bro- estara barrejada la imaginació de 
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molta gent i no sabem en definitiva 
al/O que s'esdevindra, de moment 
ho titolarem: "Que passara?". Pera 
tos vosaltres: 

QUE PASSARA? 

Quan l'Aleix va arribar, tot va 
ser diferent. No es podia fer d'altra 
cosa que observar-lo. Realment era 
especial i to ta la gent n 'estava assa
bentada. 

- Bon dia! - digué. 

- Benvingut! - contesta tot-
hom. 

Aleshores l'A leix saluda indivi
dualment algun dels presents, i des
prés es dirigí al lloc més privilegiat 
de la tribuna, on fou saludat pel di-

rector del centre. Aquest, tot se
guit, es va posar adir el programa i 
una petita biografía de l'Aleix. Ell, 
mentrestant, recordava com havia 
estat possible que es trobés allí ... 

"Tot comenfa fa pocs mesas 
quan estava fent uns estudis micros
copics al seu laboratori. I després de 
moltes proves i molt de lluitar, va 
aconseguir aillar els microorganis
mes productors d 'aquella terrible 
mala/tia que esporuguia tot el món, 
fins i tot a ell mateix. Aquest esde
veniment obria les portes a l'espe
ranfa de vida de moltes persones 
afectades d'aquest mal. De llavors 
enfa, la vida de l'Aleix també havia 
canviat molt. Sí, havia canviat molt. 
Ell, en un principi, era una persona 
que tenia molts d'amics, i pels gels 
que va despertar el seú descobri
ment, es va quedar sol. 

Els seus habits de vida són cons-

tants. Dones bé, s'aixeca a les sis del 
matí i fins i tot menja al laboratori. 
No s'esta de punyetes i solament ru
mia per la feina; embegut total
ment. Amb els seus col.laboradors 
busca la millar manera d 'evitar in
compatibilitats en el líquid per a 
lluitar contra "aquest mal". 

Ha passat per molts de proble
mes fins que s'ha obtingut l'exit to
tal. Pero ara ja ha arribat l'hora de 
fer la prova final i esperem que el 
resultat sigui el que t<Jts desitgen; 
solament falta l'aprovació del con
grés .. . ". 

El director parlava i parlava. En
fonsat en els seus pensaments, 
l'Aleix va tomar a la realitat quan li 
tocava el tom de parlar. 

No ho volia fer molt llarg. Faria 
un resum amb els detalls més im-

portans. Era practic i li havien em
pipat sempre els que parlaven sense 
més ni més. 

I després d 'explicar els últims re
sultats deis experiments va donar 
per acabada la seva intervenció. 

Tenia pressa per tomar al plane
ta ATONIS on estava el seu labora
tori de categoría II. Si el congrés 
consistía en fer la prava i els resul
tats eren positius, passarien ell i els 
seus col.laboradors al planeta 
GROMNIS, on eren els laboratoris 
de categoría l. 

Aquella nit es va gitar d 'hora . Al 
dia següent arribaría en Malaquies 
(el millar col.laborador i gran amic) 
amb la nau, i per fi tomaria a ATO
NIS. 

(Continuara) 
Alumnes de 1er. Cata/a d'Adults 

La Revista Mensual 
dlnformació Local 

del teu Poble 

lf ** :eúrochrom 
** lot*~ -r LABORATORIO FOTOGRAFICO 

Avda. Ramón Salomón. 19 
Teléfono 720363 · Apartado 7 
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' ·L'Omnium 
Cultural 

Ja ha passat Carnestoltes! Fins 
l 'any que ve! I l'any vinent ens tor
nare m a posar una nova disfressa i 
riurem un altre cop. 

Els nostres xiquets s'ho van pas
sar molt bé en la seva Festa. Ells 
mateixos ens ho han dit. Cercavila, 
jocs, caramels, xiulets ... ALEGRIA. 
El Carnestoltes infantil va estar or
ganitzat per l 'Omnium Cultural i el 
Centre Excursionista. I va resultar 
tot un exit. s 'haura de repetir. 

L'Omnium Cultural, aprofitant 
aquest escrit, vol informar que s'es
tan preparant més activitats de cara 
a les properes JORNADES DE 
CULTURA CATALANA. 

Segurament es portaran a terme 
al mes de mar~. Ja sabeu, com vam 
dir des del principi, som una entitat 
oberta a tothom i a totes les idees 
que ens vulgueu donar. Les JOR
NADES consistiran en tot un seguit 
d 'actes destinats a tot tipus de pú
blic (grans, mitjans i petits) . Seran 
coses variades i interessants. Més 
avant, ja us donarem més informa
ció sobre l 'assumpte. Esperem sem
pre la vostra col.laboració. 

LAJUNTA DIRECTIVA 

Poemes 
de Cati Brusca 
El meu carrer, a la nit 
ésfosc, 
els estels brillen 
a la fosca. 
Els grills canten, 
els gats mio/en 
¡De sobte! 

el rellotge del campanar 
toca les hores. 
... Després ... EL SILENCI... 

Lluna que brilles 
a l'immens cel. 
Qui pugués ser este[ 
per acompanyar-te? 
Qui pugués ser cel 
per estimar-te? 
Qui pugués ser mar 
per abra{:ar-te? 

LA JUNTA DIRECTIVA 
INFORMA: 

El passat 18 de gener i al local 
social es celebra la Junta General 
Ordinaria del Centre Cultural i Re
creatiu. 

S'obrí la sessió amb la lectura i 
aprovació de !'acta anterior. 

Després els representants de ca
dascuna de les Seccions, van infor
mar de les activitats realitzades du
rant l'any. 

A continuació la tresorera, va 
informar de l'estat de comptes, 
havent tingut uns ingressos 
d ' l .039.966 pessetes i unes despe
ses d'l.020.538 pessetes. També 
se'ns va informar de que hem rebut 
tres subvencions de !'Excma. Dipu
tació Provincial; per ajut a la prem
sa comarcal (Butlletí del C.C.R.), 
30.000 ptes. per a les festes litera
ries, 35 .000 pts. i per les activitats 
que portem a terme com a grup de 
teatre d'afeccionats, 38.000 ptes. 
La primera quantitat ja esta ingres
sada i les altres dues les faran efec
tives aquest mes de gener. 

Seguidament es va presentar el 
pressupost per a l 'any 1985 per un 
import d' 1.031.795 pts. aprovant-se 
per unanimitat . 

Es va procedir a la renovació de 
part de la Junta Directiva , havent 
cessat: 

J oan Miquel Subirats i Castell 
Mane! Vida! i Marcoval 
Eduard Saúch i Querol 
Dolors Saúch i Querol 
Pietat Guarch i Roig 
Pietat Campos i Fonollosa 

i entrant a formar part de la Junta 
Directiva: 

Joan Josep Roca i Labernia 
Jesús Minguet I tarte 
Víctor Vida! i Agustín 
Juani Minguet Itarte 

La Junta Directiva resta de la se
güent forma: 

President: Gabriel Roig i Querol. 
Sots-President: Joan J. Roca i 

Labernia. 

Secretaria: Isabel Sorlí Torres. 
Sots-Secretari: Ricard Pasalamar 

i Pomada. 
Tresorer: Jesús Minguet Itarte. 
Vocals Secció Teat~e: Jaume 

Coll i Arnau, Joan Vida! i Mariné, 
Víctor Vida! i Agustín, Josefa For
cadell i Queralt, Tere Reverté i Ca
nalda. 

Vocals Secció Costums i Tradi
cions: Juani Minguet Itarte, Ramón 
Ferré i Bel, Mª José Gavaldá i For
cadell. 

Vocal Secció Muntanya: Fernan
do J. Guarch i Bordes. 

Vocal Secció Biblioteca: Elvira 
Labernia i Callarisa. 

Records d'ahir 
dela Vila 

Diada de /'Ermita. Any 1929. Foto: propietat de Julio Solé 
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Tiempo de vivir ___ _ por Vicente Roig 

Las Minorías ... Conciencia de las 
Mayorías, co01pañero Javi 

JAVIER GAUXACHS 

CUADERNO DE CHISTES Y CHISMES 

Defender o tratar de com
prender a las minorías siempre 
ha significado para mí una 
preocupación emocional y lle
na de vacilaciones. Cuando las 
minorías luchan para ser es
cuchadas siento profunda ad
miración por ellas. Con razón 
o sin razón todo el mundo debe 
ser oído; después cada cual 
-como es lógico- debe to
mar sus conclusiones. 

De antemano siempre hay 
que agradecer que las p~rso-

/1A ~IAl't A LA C VL í L.l~A 

A~-¡r,,l\\li Svs &IHl?.."S' 

1'A'1l}lÚ1 A Ll4 ()OtSI-'\ 

17 l L PO i 1' A J 11 A t"\ <:.l.~ 1\o 

nas se manifiesten En las 
obras de Dante siempre se ad
vierte un interés profundo y pe
netrante por las cualidades hu
manas del hombre, por el «hu
manismo», con sus virtudes, 
genio y sensibilidad. Qui
zá amigo Javi, seguro que 
hubieras vivido a tus anchas de 
haber sido un Petrarca gran 
poeta del humanismo italiano 
que tuvo la satisfacción de ver 
reconocido su propio valer y se 
convirtió en el maestro más 
popular y famoso de toda una 
generación. ¡Ah! él también 
como tú componía y editaba de 
su propio peculio. 

Por lo tanto amigo Javi, si
gue en tu línea, exterioriza 
tus sentimientos a través de 
la poesía y aunque en tu 
«casa» como dices tú te ignora
mos un poco , piensa que el pro
blema es de los demás, nunca 
tuyo. 

Viene esto a cuento, compa
ñero, porque entiendo tus ra
zones y la sensibilidad que 
caracteriza todos los plantea
mientos que realizas en lo con
cerniente a esta revista y sobre 
todo cuanto se relaciona con 
tu gran pasión: la poesía. 

Otros nos divertimos escri-

)ICt& XX 

OtC) PVE.) ()[ (l\l)10, 

CLA~O 
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hiendo, jugando al tenis, al 
futbol , etc. Tú con la poesía. 
El otro día nos cuestionabas si 
la. poesía erá cultura. Todos o 
casi todos consideramos que 
escribir poesía es cultura. En 
los planteamientos estábamos 
todos de acuerdo. No en las 
formas , porque considero que 
hay que repetar la opinión de 
los demás . Tu verdad, mi ver
dad , no es a veces la gran ver
dad ¿estás de acuerdo? 

JAVIER GAUXACHS 

Juan Barrendero 
(Caminas del pensamiento) 

CUADERNO DE POESIA 

También estarás de acuerdo 
que dialogando se entiende la 
gente y debes estar satisfecho 
-creo yo- porque al contras
tar pareceres las aguas, un po
co revoltosas , pero no tormen
tosas, volvieron a sus cauces. 
Tu problema no es ni debe 
ser -opino- político. 

Mira Javi, hay un ejemplo 
que te animará: El mejor diag
nóstico de los males de la de
recha y su difícil matrimonio 
con Fraga, creo que lo ha he
cho Santiago Carrillo: «Ni con
tigo ni sin ti tienen mis males 
remedio; contigo porque me 
matas , y sin ti, porque me mue
ro» . 

Creo sinceramente que los ti
ros no van por ahí. 

Literatura 
Castellana 

Oblicuo 
Paranoicos hijos de la sombra 

AVES 
AVES 

que vuelan. 
Amor siniestro y magnético 

que se pierde 
A lo lejos, llenos de fango morimos 
Como obras sin simiente/ Alcohólicos nocturnos 

Y se pierden nuestros 
pasos 

En un hastío feroz e inhumano 
Que se filtra en un nuevo suicidio 
o en una historia que aparece 

en una colección de libros 

A VES Y HASTIO 
08 LICUO dolor desesperado 

OBLICUAS manos: TODO OBLICUO 

Dolors Sanjuan 

Di01ensión en -os 
Amaneceres espectrales, ruidos 

SORDOS 
Situaciones verticales, caminos 

CORTOS 
Sensaciones espirales, asuntos 

HONDOS 
Simbolismo estructura/ de sonidos 

/iguales, vados y 
TONTOS 

Dolors Sanjuan 

Claribreu 
Per Xavi Gauxachs 

Estimats lectors: En primer lloc dono les grácies a les 
persones que s'ocupen i preocupen dels treballets que jo de 
tant en tant vaig publicant, i a la vegada, també el meu 
agraiin~nt a les Revistes i Diaris, que aquest mes passat han 
tingut l'atenció de dedicar-me unes ratlles amb motiu de 
l'edició dels meus dos últims Quaderns "JUAN BARREN
DERO" i "LAS NOTICIAS DE MAÑANA ... SI DIOS NO 
LO REMEDIA, CLARO". Almenys són set els llocs on s'ha 
escrit de Xavi Gauxachs -Ulldecona Montsiá. Dos a Ampos
ta: "Migjom", i la "Revista Amposta". MOLTES GRA
CIES, AMICS AMPOSTINS. 

L 'altra cara de la cosa, és que m'ha comentat bastanta 
gent el fet de que a la REVISTA ULLDECONA, ningú "ha 
dit res ", i de que tampoc ha aparegut l'espai CLAR I 
BREU. Pregunta aquesta que jo no puc contestar, en tot 
cas, ésa altres senyors que caldria fer aquesta pregunta ... 

Una altra qüestió, que vull comentar, és referent "A LA 
CREACION DE UN MONUMENTO MUNICIPAL DEDI 
CADO A LOS "PAYESES DE ULLDECONA", i és que el 
Sr. LLUC MUÑOZ, em va "demanar" que fes uns versets 
pera l 'esmentat Monument, cosa que amb molt de qust he 
fet, pero quina seria la meva sorpresa, quan m 'assabento de 
que " ... ya tiene título: "ULLDECONA ALS SEUS PAGE
SOS 1985". 

Bé, així les coses, i ja que jo ja tinc el "verset " fet, si us 
sembla bé a tothom el dedico "als Pagesos de tot arreu". 

El verset diu així: 
ALS PAGESOS DE TOT ARREU: 
QUATRE VERSETS PER A CANTAR 
LA FAENA DEL BON P AGÉS 
SEMBRAR-PLANTAR- TREBALLAR 
LO QUE 'L MON MENJARA DESPRÉS. 

t ti ~V t O A l)E ~ 1\ E. NS A 

t S n u 'I ~A ( 1 l L L_ _ 

f' l L u-\ ~ H L o ~ O E IH>~ 
CLARO. 0)\10 Col'l L~ 
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Caries Jorda i Escrira,' La música ho és tot ---
Una persona com Caries Jor

da Escriva feia falta a la Banda 
d'Ulldecona. La seva joventut 
(té 21 anys) i la seva vitalitat 
han sabut reviscolar !'entusias
me deis nostres músics. 

Caries Jorda és d'un poble 
que es diu I' Albalat de la Ribera 
(Valencia). Es tracta d' un poble 
molt petit, més petit que Ull
decona, on hi ha molta afecció 
a la música. 1 a ell, aquesta 
afecció li ha deixat petjada: 

• M'encanta. Diu amb un 
somriure. 

El dia que vaig veure a Car
ies per primera vegada em va 
donar la impressió que el conei-

. xia de tota la vida. Eixerit, pla, 
senzill. T'apega tranquil.litat 
i de seguida se li nota que alió 
que més estima és la MÚSICA. 
En majúscules, sí. 

- Com vas comen~ar? - li 
pregunto. 

• Mira, jo no sóc com Mozart 
. que als tres anys ja tenia in
quietuds musicals. El meu cas 
és molt més normal. Quan era 
practicament un xiquet anava 
amb una colla d'amics i resulta 
que les amiguetes anaven a la 
solfa. La veritat és que vaig A Caries li agradaria saber 
comen~r per estar amb elles. tocar el violoncel. Pensa que 

·Pero cada dia, m'anava creixent és molt bonic tocar un instru-
l'interes perla música i em vaig ment de corda, ja que ajuda a 
quedar a !'Academia del poble. · l 'afinació, a tot. 

'Als dotze anys, vaig comen~ar - 1.des de quan ets el direc-
a estudiar al Conservatori de tor de la Banda? 
Valencia i vaig fer els cinc cur- •Des de l'octubre.- fa memó-
sos de solfeig. Després sempre ria. 
he seguit estudiant. - 1 t' agrada? 

Estem parlant al Local de • M'encanta.- ho diu coven-
la Banda, en una petita habita- ~ut 
ció que hi ha. Miro al meu en- - Perqué? 
torn i tot són objectes rela- • A mi tot alió que esta rela-
cionats amb la música, amb els cionat amb la música m'entu-
instruments. . . siasma. D'altra banda, els 

- Quins instruments to- alumnes són una gent molt 
ques? bona i fins ara, la gent del po-

• Jo toque la trompa. En ge- ble s'ha portat fenomenal amb 
neral sé de tot un poquet. mi. Pero hi ha una cosa que 
Ara, la trompa és el meu ins- m'afecta . Hi ha gent que potser 
trument. pensa que la música és una cosa 

M'explica totes les coses amb secundaria, i aixó no és així.-
una gran claredat i senzillesa. ara es posa seriós- La música 
Sap que jo, técnicament, de és una cosa que s'ha de sentir 
música no sé res o ben poca i s'ha d'estudiar. 1 aquí no s'es-
cosa. tudia tant com jo voldria. 
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- Has tingut problemes? 
• Problemes tecnics, sí. 

Ara bé, en tots els altres aspec
tes estic molt content. 

- En qué consisteix concre
tament la feina d'un director? 

• Mira, dirigir una banda és 
molt difícil perque has de conei
xer molts instruments, i mú
sica de tot tipus. Ara bé, la 
fundó d'un director és la ma
teixa que la d'un mestre. Tens 
uns deixebles i els has de fer ' 
comprendre la música. No es 
tracta de menejar la batuta sim
plement. S'ha de fer vibrar a 
qui escolta i a qui toca. Tu ima
gina't que un gest té una impor
tancia trascendental. 

Llavors em mostra un movi
ment del dit i m'explica que alió 
vol dir «piano», suavitat. Té 
la batuta a les mans, la meneja, 
!'acaricia, la sent. Jo li die que 
no l'he vist dirigir mai i que 
m 'agradaria veure'I. Pero la ve
ritat, no és el moment ni el 

lloc adequat. lnsisteixo, insis
teixo i a la fi, posa el casset 
a l'aparell i el connecta. Se 
sent una melodia .. . Ell comen~a 
a dirigir i s'oblida que estic allí. 
Segurament s'imagina que al 
seu davant hi ha tota una or
questra simfónica. Tanca els 
ulls, els obre, meneja el cos ... 
viu la música. Realment és una 
situació insólita i especial. 
Encisadora. Descobridora de 
noves sensacions. 

- 1 tú, qué sent quan diri
geixes la Banda? 

• Jo de moment, pateixo 
molt.- és sincer-. Estic bastant 
tens perque les coses no sur
ten coma mi m'agradaria, pero 
pen_so que és un problema de 
temps i que d'ací uns anys, ho 
aconseguirem. 

- Ets un professor dur? 
• No, pero les coses m'agra

den molt metódiques, em fixo 
en qualsevol detall. M'agrada 
el treball ben fet. 

Se li nota que té un gran sen
tit de la responsabilitat, una 
responsabilitat recolzada per 
unes fortes ganes de treball 

que li proporciona la seva jo
ventut . 1 per aixó té aquesta 
vitalitat . . . 

• També m'agrade jugar a 
tennis, llegir llibres de filoso
fia. Tot el que siga cultura, 
m'agrade: teatre ... 

Llavors lidie: 
- 1 tornant a la música, quin 

tipus t' agrada més? 
• La classica. La música mo

derna em serveix per a entre
tenir-me i canviar d'aires. Pero 
la classica ho inclou . tot. Em 
quedaria amb les simfonies, i 
en especial, les de Mahler. 

- 1 la música-disco? 
•No en conec molta. A mit

ges. Per a escoltar, prefereixo 
la classica. 

- T'agrada cantar? 
•Molt! 
- Va, canta! 
• Dona, a mi m'agrada can

tussejar.- i ho diu d'una manera 
tan espontania que riem . 

Caries, viu la música. Sense 
parlar, només amb el gest de 
les mans o en l'expressió de la 
cara, se sap alió que vol dir. 

• És que la música és un món 

tan meravellós i tan gran! 
-comenta eufóric- Tu sens una 
melodia i et passen moltís
simes coses pel cap, mil sen
sacions. 

- Voldries ser director de la 
Banda tota la vida? 

•Toda la vida no.- medita 
- On voldries arribar? 
•A ser el director d'una gran 

orquestra. Si pugués fer les 
dues coses alhora, m'encanta
ria. A veure si m'entens, jo a 
la Banda d'ací estic molt a gust. 
Pero una persona necessita 
realitzar-se, superar-se cada 
vegada més, fer coses noves 
i diferents. 

- 1 tu, com a personas com 
ets? 

• Ui, aixó és molt difícil! 
Sóc una persona molt tímida 
amb un afany de superació 
molt gran. Tinc defectes com 
tots, pero no els sé. Ara, sem
pre que algú m'ha advertit 
un·a falta, he intentat corre
gir-la. 

Mentre estem parlant, fora, 
a la sala més gran, hi ha alum
nes seus. Es pot observar la 
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seva popularitat entre els dei
xebles; a part de ser el director, 
és el seu amic. Els joves assis
teixen a l'assaig amb il.lusió. 
Caries els ha encomanat el seu 
interés musical. La Banda rep 
les seves vibracions. 1 lidie: 

- Quan vas arribar aquí, 
quina cosa vas haver de canviar 
més, la manera de tocar de la 
gent o la seva manera de 
pensar? 

• Tot una mica. Ara per ara 
estic lluitant amb la seva mane
ra de pensar, vull que tinguen 
ciar que la música és molt im
portant. Quant a l'ensenya
ment, s'utilitzaven metodes 
molt antics; el solfeig no s'ha
via afinat mai... Pero, a poc a 
poc, ho aconseguirem. Intenta
ré que la gent vaja al Conser
vatori, perque és del tot ne-
cessari. 

apitxat tan dolcet i agradable. 
1 li prego per favor que no deixi 
mai de parlar com parla. 

- Algun projecte per a la 
Banda? 

• De moment, estem assajant 
perque volem fer molts de con
certs. Treballem molt. Neces
sitem pero, sempre, el suport 
de la gent del poble. 

El nostre director viu per a 
la música, i no cal que ho digui, 
se li nota als ulls . Un dia ens 
trobem a la discoteca. M'expli
cava que havia anat a sopar al 
camp, que s'havia fixat en la 
lluna d'aquella nit, i que totes 
aquestes circumstancies li ha
vien inspirat una melodía. 
És tracta d'un sentiment tan 
profund que és impossible 
deixar-ho. Tot ho relaciona 
amb ... 

- Trobes que la música és 
un art? 

- Quanta gent sou? •Sí, per suposat.- afirma. 
• Quaranta. _ Perqué? 
- Hi ha molta gent jove, 0 • Perque· ho té tot: un llen-

n'hauria d ' haver més? t · fi.lo-gua ge, unes emoc1ons, 
•Sí. Jo, ciar, voldria que vin- f. · · ei·xa 

1 bl ( 
, ) so 1a, poes1a . .. tot. Es 

gués tot e po e. sen riu . la paraula: TOT. 
És que es gaudeix molt! - És la cosa més important 

- On voldries portar la Ban- de la teva vida? -insisteixo. 
da? • Sí, claríssim. Sense mú-

• Molt lluny. El més lluny sica no puc viure, la necessite. 
possible. Voldria participar en Com ja he dit abans, Caries, 
un concurs molt important, a part de conéixer gent relacio-
guanyar. nada ambla seva professió, co-

- Hi ha gent bona? ·neix altres grups d ' Ulldecona. 
•Sí, molt bona.- orgullós. - Creus que la gent d' Ull-
1 totes aquestes respostes decona en general , té interés 

les diu en aquel! valencia musical? 
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• A mitges. Potser la música 
es considera com una cosa se
cundaria. 1 jo no voldria que 
fos així. Voldria inculcar tot el 
contrari. És a dir, m'agradaria 
que quan passés la Banda, tot
hom se sentís content i orgu
llós. La Banda és l'únic mitja 
de música que tenim al poble 
i s'ha de fomentar. Una Banda, 
no és una xaranga. Se poden 
tocar coses molt maques i es 
pot fer de tot. No és una cosa 
de riure. 

- Qué trobes d'Ulldecona? 
• M'agrada el nivell cultural 

del poble . Hi ha moltes coses, 
moltes entitats, molta activitat. 
1 aixo és el que interessa. 
Jo em considere com d'aquí 
del poble. Estic a gust i no 
m'importaria ser d'aquí. 

Evidentment, hem d'estar 
contents que la Banda d ' Ull
decona estigui en tan bones 
mans. J oventut, forr;a i ganes 
de treballar es barregen amb 
técniques noves i métodes ac
tuals. Si alguna nit l'he obser
vat per la finestra del Local on 
es fan els assaigs ... és inevita-· 
ble; els nostres músics han de 
sentir la música de la mateixa 
manera que la sent el seu di
rector . No cal parlar, només 
cal mirar-li el rostre . 1 aixó, 
s'encomana. 

Moltes grades! ! ! 

MANOLIT A NADAL 

_Un conte i prou _____ _ 
- Canvia la cadena! 
- No em dóna la gana . Jo 

vull veure aquesta pel.Iícula. 
- Dones te'n vas al bar! 
(Crist, crits ... I després deis 

crits vingueren les llagrimes . 
I al moment, la reconcilia
ció. Tant se valia, al cap d' una 
estona tornarien a ser:hi. Era 
inevitable. Si no ho pagava la 
televisió , hauria estat la cadira 
fora de lloc, o el soroll que ell 
acostumava a fer ambles dents, 
o el típic: dona, no et menges 
les ungles que fa lleig! . .. Real
ment ja teia temps que tots 
dos cercaven algun motiu per 
tal de trencar la monotonia. 
Aquella convivencia blau-rosa
convencional-confortable , que 
tant els pares de I'un com els 
pares de I'altra havien somniat 
per als seus fills. Si no vols 
pols , no vagis a ]'era. I era 
ben cert. EV AM i ADA havien 
estat predestinats feia molt de 
temps per a portar la vida que 
portaven. Sempre, ja des de 
petits, havien tingut els desit
jos abans de pensar-los. EV AM 
havia tingut una infantesa 
més que sobrecarregada, i el 
preocupa ven -millor dit, 1 'ocu
pa ven- coses insignificants 
que ti servien de distracció; 
d'oci). 

Ada, no trobes que 
hauríem de canviar el llum de 
la tauleta de nit? Em sembla 
que una il.Iuminació indirec
ta ens donaria més intimitat. 

- Si vols intimitat , apaga el 
llum ! -aquesta era ella. 

(ADA sempre havia estat 
més independent e n aparen9a. 
Ella creia que sempre havia sa
but destriar les influencies bur
geses rebudes per mitja de la 
seva educació. En teoria passa
va d'allo que se'n diu «nena de 
papa», pero de fet , quan conve
nia era nena de papa, de mama, 
de iaia i de tots els familiars 
eufemistes. 

Per aixo el seu marit ti sem
blava imbecil sovint. Pensava 
que ell s 'havia Iliurat a ]'es 
tatus social que Ji havia perto
cat i que vivia feli9, content i 
fotut , sense preguntar-se el 
perque. 

Tots dos eren suficientment 
intel.Iigents per a adonar-se'n 
d'allo que passava. Ell, pero , 
era més conformista i comode). 

- Evam , no creus que hau
ríem de canviar una mica? 

- Que? El llum? 
- No , home! La nostra ma-

nera de viure. De comportar
nos. Ens hauríem de fer una 
vida nostra . 

- Que vols dir, que aquesta 
que vivim és d'algú que no co
nec? 

- No et facis el ximple ni 
el graciós. Tu m'entens prou 
bé. -agresiva. 

- Si el que vols és comprar 
un altre rentaplats , ho dius. 
Al cap i a la fi, no ens ve d'uns 
centims. 

- Ja esta! Els centims, els 
centimsl Tu, tot ho raones en 
centims. T'odio . 

- No t'entenc. -ara se
riós-. Tens tot el que vols. 
I ara no parlo de diners . Parlo 

de posició , de benestar, de la 
teva professió, de la meva, deis 
nostres estudis, de la riostra 
cultura. 

- Incultel -el talla. 
- Calla! Deixa'm acabar! 

-Ii prega. 
-Continua. 
- No tens un nen perque no 

vols. 
- Perque tu no vals. -desa

fiadora . 
- Perque tu no ets capa9 de 

perdre un minut per ningú 
que no sigui tu. Si tinguessis 
un fil] , et seria impossible de 
pintar-te les parpelles i els lla
vis i de menejar el cul pel 

·carrer. -aixo ho diu més se
riós. 

- No és cert. Prefereixo que 
tots els homes em mirin quan 
vaig pel carrer que veure't a 
tu que no m 'inspires gens i que 
no m'estimules ni el més mí
nim . 

- És inútil que discutim. 
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(tendra, molt tendra): 
Podríem tornar al principi. 

-Que? 
- Que podríem tornar a co-

men9ar. Podríem prescindir 
de totes les coses materials 
que tenim i intentar ser tu i 
jo. Tu i jo sense res. Potser 
així no ens seria tan difícil es
timar-nos. 

-Mira, jo ... 
- Per favor ... (se'n riu i fa 

una ganyota seductora). Fet, 
Evam. Tornarem al principi 
perque mai l 'hem conegut. 

(1 així ho van fer. En un 
parell de mesos s'havien des
prés de tot. Casa, televisió, 
quadres i ornaments. Com és 
natural, els pares respectius 
van quedar respectivament 
bocabadats. Els tractaren de 

- Jo cree que una forma 
de tornar al nostre principi és 
deixar de banda la societat. 
És a dir, aquesta societat que 
ens ha tocat i que per tant no 
és nostra. Ens separa. Hem de 
tornar a la natura per tal de sen
tir-nos vius, tu i jo. 

(1 aixo ho va dir tan seriós 
i conven9ut que la seva com
panya no va dubtar ni un mo
ment. Al cap de dos dies ja 
eren a la muntanya. Allí, amb 
les pedres, rocam i animalons 
que anaven i venien. El nostre 
xicot de seguida se'n va pe
nedir, de la seva proposta. Es
tava assedegat, brut, les un
gles negres; els pardals (po
brets 1) feien les seves necessi
tats on els semblava). 

bojos, de curts, de desagra'its, - No tenen educació ni ver-
de ... Pero no hi havia res a fer, gonya. -repetía una i altra 
la seva decisió era irrevocable. vegada- Poc civilitzats ! 
De sobte els havia entrat una (Feia olor de suor. Apesta-
voluntat d'aquelles tan fermes ven a pudor humana tant ell 
tan fermes, producte de l'avor- com ella. El sol picava al seu 
riment ben pagat i la culture- dam'unt. A la fi es van des-
ta mitjana-intel.lectual, que prendre de les robes. Aixo, 
s'ho enduien tot per davant. suposava un alliberament. .. 

ADA portava la iniciativa, ! ' aire acariciava els porus de 
EVAM la deixava fer perque, la seva pell. Quina sensació 
aixo, li servia de distracció. més agradable! Al cap i a la 
Com que ADA havia estat fi , els vestits tampoc formaven 
l'avantguardista de !'afer fan- part d'ells mateixos. Era cert, 
tasiós, EVAM no es conforma havien fet bé de llevar-se'ls. 
dient que sí i va gosar propo- Una vegada abra9ades les 
sar que ... ) primeres brises, la nuesa ja 
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no els proporcionava més que 
complicacions. Van acabar tots 
esgarrapadets, plens de rasca
des, de blaus i bonys com dos 
nens després de caure per les 
escales: On era la subtilesl!r-.-dels 
seus cossos? On era la banye
ra que els donava aquella blan 
cor puritana de la netedat? 
On era el paper suaument hi
gienic? .. . 

La situació, arribat aquell 
punt, era gairebé insuportable. 
N'estaven farts de natura , de 
verd , de romigueres i de cel 
ciar. Encara que en silenci, 
tenien la certesa de voler tor
nar a la contaminació, als 
gratacels, a la vida facil i a les 
bravades de fum. 

Es va fer de nit i no ho van 
poder evitar. EV AM estava 
assegut damunt d'una pedra. 
Ella el mirava fixament recol
zada a l'herba. Silenci, por, 
incomoditat, desesperació, ra
bia, abrandament . ADA es
tava a punt d'esclafir en un 
plor. Els cabells, desfets, 
es movien lliurement i ballaven 
la dansa del no sé que vull. 

No tenien res per menjar, 
ni per fumar , ni ... Tampoc era 
el moment de fer-se els herois. 
Estaven a les acaballes? 

Ell se la mirava, tal com era. 
No tenien res més que la seva 
presencia. L'un davant l'altre, 
sense fingiments; millor, sen se 
poder fingir. No tenien cap sor
tida. Es veien en essencia. 
Era inevitable, van fer !'amor 
i s'estimaren per primera ve
gada. Tampoc ho van enten
dre molt bé. El fet conseqüent 
va ser la decisió de no tornar 
a la civilització. Tenien ciar, 
almenys, allo que no volien. 
Més tard, es van adormir sota 
un arbre o no sé , no s 'hi van 
fixar. 

Bé, ja va sortir el sol, sense 
que aixo suposés cap tras
cendencia , i com de costum, 
es va fer de dia irremediable
ment. $'estiraren de peus i 
carnes, i obriren els ulls com 
fent memoria del lloc on esta
ven. A la muntanyal Encara 
estaven a la muntanya, com les 
cabres! Se sentien feli9os pero . 
Tirarien endavant. Ella es 

El arte de curar 
El arte de curar es un arte anti

guo, tan antiguo como el mundo. 
También antigua es la visión críti
ca que del curandero, el hechicero 
o sanador tenía el pueblo; si por un 
lado se admiraba su capacidad de 
mejorar a los enfennos y se le agra
decía, de otro lado era un ser temi
do, y adulado. 

He encontrado la transcripción 
de un viejo manuscrito de una leja
na tribu que hablaba de todo esto y 
que ha hecho pensar hasta que pun
to puede ser actual esta visión del 
sanador. 

La reflexión queda para el lec
tor. 

"El individuo que se distingue en 
el seno de la tribu por sus alucina-

ciones o por tener sueños o visio
nes, o por hacer profecías, y es ca
paz de sugestionar a otros acredi
tando su fuerza de voluntad; y co
noce las virtudes curativas de las 
plantas y los venenos obtenibles de 
los animales, se convierte en sacer
dote, mago o médico y regula la vi
da de la tribu (tanto como el mismo 
jefe o rey) dirige las danzas mágicas 
y las prácticas propiciatorias, evoca 
los muertos, hace horóscopos, diag
nostica y trata las en[ ermedades, 
guía al otro mundo las almas que 
emigran de éste y cree manejar las 
fuerzas de la naturaleza. Aparte de 
sus dones naturales, el mago suele 
necesitar para el éxito de su profe
sión, aparentar la renuncia a los pla
ceres térrenales, aunque a menudo 

creia la deessa de la serralada 
i ell el fat del destí. Tanmateix, 
després de les primeres eufü
ries, tots dos sentiren un no 
sé que a l 'estomac: La gana! 
Sí, aquella gana devoradora 
de ments i esperits que és capa9 
de tot, de tot. Que pot fer tron
tollar muntanyes (mai més 
ben dit) i tremolar l'univers. 

ADA, bailarina i lleugera, 
arrenca a córrer pels pujols. 
Alla, a l'altra banda, veu una 
cosa de caire indefinit. No era 
un OVNI, no. Era una cosa que 
tenia arre! i branques. Un ar
bre ! Va meditar la meitat d'un 
segon, i no sabia si allo era 
producte de la natura o de 
!'agricultura. Pero la seva pre
sencia era evident i alentado 
ra. 

La noia, decidida, corre al 
seu encontre. Agafa un fruit, el 
mossega. Indescriptible. In
contable. Huma. No ho sap ni 
ella). 

- Evam, Evam, vine! 
- Que passa? -mentre arri-

ba al 'indret. 
Aquesta ma9ana esta 

boníssima. Pega-Ji una mosse
gada. 

(Ella allarga la ma i ell cla
va les incissives amb més for9a 
que mai. La devora ... no va po
der decidir) . 

MANOLITA NADAL 

su apariencia física, más obeso que 
sus congéneres, demuestran lo ende
ble de esta teoría. 

Y para garantizar su superioridad 
adopta aire solemne, viste distinto, 
usa máscaras y talismanes que le 
confieren poder y lo hacen temible 
y se vale de bailes, músicas, cantos 
y fónnulas incomprensibles para el 
vulgo. Mayor garantía para él es 
constituir una casta cerrada que obs
taculice el acceso a los extraños, 
vincule el cargo en la familia y eter
nice, por la ayuda mutua su domi
nio del arte mágico". 

Así hablaban los antiguos. 

Hipócrates 
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E SPORTS __ _ 

Estil no n'hi falta. (Torreforta, 3-6-84) 

És diu Alfons Grau i Forcadell. Té, des del 
passat 7 degener, 15 anys. 

Alfons, a primera vista és un noi corrent, com 
qualsevol altre. El cabell, sempre una mica re
volt, castany, a joc amb els seus ulls, marrons, 
com la majoria. 

Estudia vuite d'EGB. De com va la cosa dels 
estudis prefereix no parlar-ne. 

Amb aquesta descripció, i afegint-hi que esta 
molt prim, sembla un noiet qualsevol del nostre 
poble. 

Ara bé, el que molta gent no sap és que per 
dins d'aquesta aparen<;a externa corre, i mai mi
llar utilitzada la paraula, corre un coret que ba
tega tan bon punt veu una bicicleta. Les seves ca
mes valen un dineral, la seva fon;a, la seva em-
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penta, el seu esperit de lluita no tenen preu. I és 
que Alfons Grau i Forcadell, mig faldut mig ca
nareu, és una de les grans promeses del ciclisme a 
Ulldecona. Molts han intentat arribar dalt; elles 
troba al primer repld de l'escala. Alfons ja és un 
guanyador. 

El que voldria saber és des de quan aixo de 
córrer amb bicicleta ... 

• Des d'aproximadament, mitjans de 1983. 
Fa un any i mig que corro. Llavors tenia jo 13 
anys. 

- I com va estar la cosa, et va agafar així, de 
repent? 

• Sí. Em va agafar de repent. Em va agradar 
perque, ciar, ho vaig provar i ... em va agradar 
molt. Vaig veure també alguna correguda. El que 
passa és que jo, abans, feia bici-cross. Una cosa 
aix í com fer cross, amb unes bicicletes prepara
des a l 'efecte, amb unes rodes més grosses, un 
quadre diferent, més dur ... vaja, que amb aixo 
vaig comen\:ar a agafar-li e l gusta la cosa. 

- I de la bicicleta de cross com vas passar a la 
de córrer? 

• Primer jo sortia a donar un tomb amb els 
"domingueros" del nostre poble. Quan feia un 
temps que sortia a passejar, un entrenador de 
La Sénia, Néstor Biosca, se 'n va assabentar de 
que hi havia un menut que li agradava la "bici". 
Em va venir a veure, em vaig apuntar al seu 
equip i vaig comen\:ar a córrer. 

- I de la primera cúrsa que vas fer, te 'n recor
des? 

• Home, ciar que sí. De la primera cursa un 
se'n recorda sempre. Va tenir lloc a Santa Bar
bara. Vaig quedar segon. 

- I a la segona? 

• El primer. 

- I a la tercera? 

«Lo noi té condicions, 
pero els nervis el traeixen. 
Se li ha d'estar molt damunt, 
tot i que és ben cert que es 
defensa molt bé a tots els 
terrenys~. 

Nestor Biosca (Director Esportiu) 

• El primer. A la resta, a totes e l primer, ex
ceptuant-ne una, en que vaig quedar el tercer i 
dues en que vaig cau re. 

- Quantes copes tens per casa? 

•Un munt, unes vint. 
- Penses dedicar-t'hi professionalment a aixo 

de la bicicleta? 

• Mentre pugui sí. M'agrada molt aixo de la 
bicicleta. Ara quan acabaré d'estudiar seguiré en
trenant i, si trobo algun treball treballaré. 

- Ara parlem dels teus pares. Que et van dir 
en un principi quan vas comen~ar a entrenar-te 
pera córrer? 

• Ah! Em deien que m 'ho deixés, que era 
molt perillós i molt cansat. Ara bé, després de la 
primera cursa, quan vaig quedar segon, les coses 
van canviar del tot. Absolutament. Llavors, si 
no hagués volgut córrer més m'haguessin matat. 

- I de tots els trofeus que has aconseguit, 
quin és el que recordes amb més il.lusió? 

• La copa que vaig guanyar ara a les festes 
quinquennals, és la que més il.lusió m'ha fet. 

- Pero no tot són alegries. Has tingut dues 
caigudes. 

• Si'. A la primera se'm va posar un grup de 
corredors davant i em vaig quedar tancat i vaig 
fer cap a la vorera. A la segona caiguda vaig to
car la roda d 'un que anava al davant meu i vaig 
caure jo. 

- I has pens.at algun cop en deixar-t 'ho, des
prés d'una caiguda així, per exemple? 

• No. Jo cada día ho faig amb més ganes. Tinc 
més il.lusió. 

- Per cert, que em dius de les "núvies "? 

• De moment l 'única núvia que tinc és la me-

Una de les primeres victories. Aquí amb Ja seva mare. 
(Setembre-83, Tarragona) 

va bicicleta. Entreno normalment unes tres hores 
cada día. 

- Escolta, pero aquesta no és la primera núvia 
que has tingut? 

• No. Primer em vaig aficionar a córrer amb 
una del meu pare. Quan ell va veure que m'agra
dava de veritat, llavors em va comprar una bici
cleta que ja estava mig bé. 1 ara m'han comprat 
aquesta altra, que ja és molt més bona, pera cór
rer'com a cadet. És una "olm o", italiana, amb el 
mi llor material que avui hi ha en el mercat mun
dial. Nova val més de dues-centes mil pessetes. 

- De preparat, el noi sembla estar-ho. El seu 
pare l'ajuda des de bastidors, la seva mare és la 
que l'anima vora la pista. I el seu entrenado r 
tanca aquest article amb una visió crítica del 
noi ... 

loan M. Muñoz 

Penya Barcelonista d'Ulldecona 
Vinaros, A/canar, La Sénia, a /'Orfeó, al passe del vídeo del 

La Penya Barcelonista 
d · U/ldecona, ja estavem pre
parant un viatge a Barcelona 
per anar a veure al Camp del 
Barfa el partit d'homenatge a 
les Penyes, el proper día 23, 
així com visitar el Museu que 
s 'inaugura no fa mo/t temps. 
Pero vist que aixo de moment, 
no sera possib/e, degut a que 
uns deis equips que havien 
d 'assistir, el Colonia, no ho pot 
fer per diferents motius justi
ficables ... Esperem que no tri
guin gaire i que properament 
ens podrem reunir tots al nos
tre Camp. Ja informarem. 

També us volem dir que per 
organització de viatges, s 'ha 
arribat a un acord amb les 
Penyes d'aquestes comarques: 

Amposta, Sant Caries de la partit del diumenge anterior, 
Rapita, Perel/ó, etc ... ; perque del Barfa, és ciar! i a la mitja 
ha passat moltes vegades que part al petit sopar que allí 
no es pot fer un autocar de fem. Vindreu? Us esperem. 
cadascú d 'aquests pob/es per El darrer dia de la Junta, que 
falta de gent, (que no esta ple), la fem cada divendres, ens van 
i no es pot anar. Per aixo hem visitar els Presidents d 'a/gunes 
par/at que quan es vulgui anar a Penyes deis pob/es veins, i ens 
veure el Barfa ens posarem en van felicitar per /a bona tasca 
contacte i sortint /'autocar de que duiem a terme, per la peti-
Vinaros, passant per tots e/s ta festa que fem els dimecres, 
pobles esmentats, anira reco- per /es ce/ebracions del pri-
llint a tots e/s afeccionats que mer aniversari, per moltes co-
vu/guin anar. Així podrem ses que són senzilletes pero que 
anar-hi tots i no haurem d'es- Jan mella. Varem parlar també, 
perar e/s darrers dies per veure que podríem fer una diada tots 
si el vehicle és ple 0 no, si ani- junts. Us agradaría, veritat? 
remo no. Ja prepararem coses. 

Ja per últim, mo/ts ho sabeu, Penya Barcelonista 
ens vo/dríem invitar a/s socis d 'Ulldecona. M.J.A. 
els dimecres a les 9 de la nit, 
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Agrupació de Veterans del C.F. Ulldecona 

Resu ltats aconsegu its per 
l'Agrupació de Veterans dins de l 
Campionat Provincial de Futbol 
fins la jornada 16: 

Dia 19-01-85 
VILASECA, 1 
ULLDECONA, O 

Dia 27-01-85 
ULLDECONA, 3 
CAMBRILS, O 
(Vicent y Ramon Grau 2) 

Dia 2-02-85 
AMPOSTA, 1 
ULLDECONA, 1 
(Sauch) 

GOLEJADORS: Mario 9 gols, 
Ramon Grau 5, Bosch, Paulina, 
Sauch y Vicent 3, Bordes 1. 

Tres partits s'han fet fins ara 
en el que portem d'any, sí, tres, 

ja que la jornada del dia 
12-01-85, última de la primera 
volta es va aplai;:ar per la forta 
nevada que va caure a les comar
ques prop de Tarragona, a ix í el 
desplai;:ament que s'havia de fer 
a Morell es va deixar per més en
davant. 

Sens dubte l'Agrupació de Ve
terans s'ha enfron tat amb 3 
equ ips de "bandera", mireu la 
classificació i veureu la marxa 
d'aquests 3 equips, de tates ma
neres el balan¡¡: ha estat positiu . 
A Vi laseca va marcar l'equip lo
cal el gol de la victbria quan no
més faltaven 8 minuts per acabar 
e l partit, partit que es va aguan
tar molt bé pero que ens va de
mostrar una vegada més que un 
partit dura 90 minuts o fins que 
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!'arbitre piti el final. Enfront al 
Cambrils vam presentar un bon 
equip i de principi vam aguantar 
la sortida "a matar" de l'equip 
visitant, igualant ja quasi al fi
nal de la primera part i superant 
total ment a la segona part, aquí 
va ser quan vam fer els 3 gols, el 
primer de Vicent i e ls altres 2 de 
Ramon Grau, tots molt bonics. 
L'última jornada va ser al camp 
de l'Amposta fent un "partidas" 
tots, en especial la part defensi
va i porter vam poder aguantar 
el resultat d'l a 1 que va igualar 
l'Amposta a mitjans de la prime
ra part ja que el primer gol va ser 
a favor de l'Ulldecona, aconse
gu it per Sauch. ja en porta 3! 

En 1 'apartat de les lesions hem 
de dir que encara Labern ia no ha 
pogut jugar encara que sembla 
que poc a poc va superant la le
sió que va ten ir frontal Sant Car
ies de la Rapita, esperem comp
tar prompte amb ell. Qui pot ser 
tardara més a jugar se ra Bordes 
que en partit enfront al Cambrils 
i en una jugada totalment fortui·
ta es va tren car e ls 11 igaments ex
terns. Desitgem que la recupera
ció sigui prompte i poder comp
tar amb tots el més aviat possi
ble. 

CLASSIFICACIO DESPRES 
DE LA JORNADA 16 

J G E p GF GC P 

Vilaseca 16 10 2 4 37 25 22+4 
Torrede. 15 9 3 3 29 21 21+5 
Cambrils 15 8 3 4 53 30 19+1 
Morell 12 8 1 3 27 13 17+3 
Valls 11 7 2 · 2 27 14 16+6 
Arnposta 13 6 4 3 25 17 16+4 
Alcanar 12 s 3 4 22 17 13+5 
Ulldecona 15 s 3 7 28 35 13-1 
Reus 11 6 o s 26 24 12 
La Cava 14 4 2 8 30 34 10-6 
S. Carlos 11 4 o 7 30 29 8-6 
La Granja 12 3 1 8 18 25 7-5 
P. Bar~a 13 l 2 10 17 so 4-10 
Nástic T. 8 o o 8 8 43 o 

178 76 26 76 377 377 178 

Paco Callarisa 

¿Qui no coneix a ... Pere?---~ 
---------------------per Paco Callarisa] 

- Nom complet: Pere Sans i Muñoz. 
- Data naixement: 25 de Mart; de 1953, tinc per 

tant 31 anys. 
- Estat civil : Casat amb Carmina Ferrer i Nadal. 

- Teniu fills: SÍ, 2 nens, Albert i Pere. 

- Professió: Industrial. 

- Tens cotxe: Sí, un R-6. 

- Passatemps preferit: Passejar. 

- Una bona pel.lícula : "Una de vaqueros". 

- Un programa televisiu: A tot sport, de TV3, cla-
TO. 

- Qui e ra l'ídol de la teva joventut: Eladio. 
- Equips en els que has jugat: Ulldecona, Ulldeco-

na, sempre Ulldecona. 

- Quants d'anys tenies quan vas debutar al primer 
equip: 16 anys. 

- Quants en tenies quan vas deixar de jugar: 23 
anys. 

- Quan de temps vas jugar al futbol: 8 anys. 

- Per que et vas deixa el futbol: Per motius de tre-
ball, no podía fer les dues coses ben Jetes. 

- Un bon menú: entremes, mariscada paella vi 
sifó, pijama i cafe. ' ' ' 

- Diferencia del futbol actual de la teva epoca: És 
clar que el temps ha canviat en tots els conceptes en 
futbol també. ' 

- Selecció Nacional ideal: Arconada, Gerardo, Ma
ceda, Migueli, julio Alberto, Víctor, Señor, Gordillo, 
Rojo, Butrageño i Santillana. 

- Un equip de la teva preferencia: ¡home, el Bar
i;a! 

- Millor jugador nacional: julio Alberto. 

- Un bon entrenador que tu has tingut: De tots he 
apres i tinc molt bons records d'ells. 

- Una bona temporada: L 'any que vam pujar a 
Primera Regional, que van guanyar al camp del Nas
tic. 

- Una mala temporada: L'any que vam descendir 
a Segona Regional, fent la promoció en el Cambrils. 

- Més alegries o t risteses sent jugador de futbol: 
Pera mí més alegries. 

- Alguna vegada expulsat: 3 vegades, 1 de les 
quals amb 12 partits per "acariciar" a un arbit. 

- Algun gol: 4, pero el de l'Espanyol val per 10 
¿o no? 

- Qui va influir a que juguessis a futbol : El meu 
pare ("lo tío Sans"). 

- Voldries veure als teus fills vestint la camiseta 
ulldeconenc: Coma pare em veuria molt orgullós. 

- Com qualificaries a l'aficionat ulldeconenc: En 
línes generals, bons. 

- Tens un bon record d'un partit en especial: 
Quan vam guanyar l'eliminatoria enfront·al Sta. Maria 
de Barbera, del Campionat de Catalunya d'Aficionats. 

- Quina opinió tens de la formació de l'Agrupació 
de Veterans del C.F. Ulldecona: Considero de molt 
bon encert aquest Jet ja que hafet que ens tornéssim 
a trobar tots els que jugavem fa anys ja que fins ara 
estavem una mica "desconnectats". 

- Penses que tindra vida l'Agrupació de Veterans: 
Si tots col.laborem com fins avui, sí. 

- Un consell, per acabar, als jugadors actuals del 
C.F. Ulldecona: Que suen la camiseta, simplement. 

1 així vam acabar la xerrada amb Pere, un exemple 
de jugador tant dins com fora del camp, una persona 
que sens dubte sempre se'n parlara i que es recordara 
anys i anys, ja que sempre ho donava tot per defen
sar la camiseta que vestia. 1 no cal anar més lluny, no
més cal veure'I actualment en l'equip de Veterans, 
convertint-se en un deis jugadors fixes i en més volun
tat per a que tot surti endavant. 

Adéu Pere, i gracies per tot. 
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Club Billar Ulldecona 

Del 23 al 27 de enero pasado, 
se celebró en los locales de la 
Federación Española de Billar, 
el campeonato de España a la 
Banda de 1 ª categoría, el juga
dor local Pere Arnau represen
tando al Club Billar Ullde
cona y la Federación Catalana 
se desplazó a Madrid para in
tentar en lo máximo de sus po
sibilidades, jugar lo mejor que 
pudo quedando en 9° lugar de 
22 jugadores de toda España 
que acudieron a esta cita, una 
experiencia nueva e importan
te, para en lo sucesivo el pró
ximo año esperar hacerlo me
jor, todos van a ganar y alguien 
tiene que perder. 

Hemos de destacar la pre
sencia del Presidente de la 
Nación Sr. Felipe González, a 
la sede de la Federación Es
pañola de Billar a presenciar 
una de las rondas, su cita fue 
de incógnito, hasta con su 
vestimenta, cazadora de piel, 
jersey azul, camisa a cuadros, 

pantalón vaquero y botas de 
media caña, su visita fue el sá
bado día 26 por la tarde en la 
ronda de semifinales, fue una 
tarde de vacaciones para él, 
lo que no suele ser habitual en 
un presidente de Gobierno, 
obligado por su cargo a viajar, 
mantener todo tipo de contactos 
o de entrevistas con otros 
mandatarios. 

Pero esta vez, tuvo un hueco 
y lo aprovechó para presen
ciar Billar, su deporte favori
to. Tal como hemos dicho an
teriormente en la sede de la 
Federación Española se estaba 
celebrando el Campeonato de 
España a la Banda y aceptó la 
invitación del presidente de 
la misma, Señor Jesús Villa
mor, para ver en liza a los mejo
res jugadores nacionales en la 
modalidad de Banda. Y de paso 
aprendía, y hasta tuvo oportu
nidad de demostrar sus habili
dades, en una partida amistosa 
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que se organizó, haciendo pa
reja con Avelino Rico Campeón 
de España a 3 bandas, contra 
Jesús Villamor y José Luis Coll 
conocido por todos como uno 
de los humoristas mejores de 
España. 

Al final y a punto de regresar 
a la Moncloa le preguntamos si 
lo había pasado mal en su 
exhibición billarística, y nos 
contestó: 

Sí, claro que lo paso peor 
actuando en público con un taco 
en la mano, que saliendo a ha
blar en las Cortes. Pero es nor
mal , porque uno siempre se 
siente más tranquilo dentro de 
la disciplina que mejor domina. 
Claro que, de otra parte, tam
bién la responsabilidad es dife
rente. 

Al día siguiente se jugó las 
partidas finales quedando de la 
siguiente forma: 

1 ° Arenaza de la Castellonense 
2º Albert de la Valencia 
3° Fortiana de la Catalana 
4 ° Liarte de la Catalana 
5° Tuset de la Catalana 
6° Esteve de la Valenciana 
7° Gayá de la Balear 
8° Muñoz de la Aragonesa 
9º Arna u de la Catalana 
Hasta 22 jugadores. 

Cabe recordar que en España 
tan solo hay 25 jugadores de 
primera categoría, muestra de 
la dificultad existente para po
der pertenecer a este grupo. 

El Club Billar Ulldecona feli
cita al Sr. Fortiana del Club Bi
llar Casal de Cervera de Léri
da, al alcanzar con todo mere
cimie:nto la medalla de bronce 
al conseguir el 3er. puesto, sin 
menospreciar al Sr. Liarte del 
Club Billar Reus Ploms, al que
dar en 4° lugar. 

Club Billar 


